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 ابطال مجوزهای کاغذی 
در بخش معدن

مع��ادن از جمله بخش های اقتصادی کش��ور اس��ت که 
می تواند سودآوری زیادی برای کشورمان داشته باشد؛ اما 
به دلیل برخی مش��کلات و کاستی ها این بخش اقتصادی 
خوب رش��د نکرده و به اعتقاد برخی کارشناسان اقتصادی 
مغفول مانده است. به طوری که حتی رهبر معظم انقلاب 
هم به این مسئله اش��اره کرده و فرموده اند باید به معادن 

توجه بیشتری معطوف شود تا بتوان از این بخش... 6

 وزیر پیشنهادی صمت 
راهی مجلس می شود

عب��اس علی آب��ادی مدیرعام��ل مپن��ا به عن��وان وزیر 
پیشنهادی وزارت صمت به مجلس شورای اسلامی معرفی 
می ش��ود. پیش تر نیز نام وی در لیس��ت افراد پیشنهادی 
به چش��م می خورد و ح��الا پس از گمانه زنی های بس��یار 
علی آبادی با س��وابقی در حوزه نیرو راهی مجلس می شود 
تا پس از رای اعتماد س��کان هدایت ای��ن وزارتخانه را که 

2معدن سهم به سزایی در آن دارد را به  دست بگیرد...

ابر چالش های صنعت فولاد
3

اولین روزنامه تخصصی معدن  و صنایع معدنی ایران
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 توسعه زیرساخت ها
را جدی بگیریم

در انتظار گشایش

نمک بر زخم کارگران
بررسی جزییات برنامه هفتم توسعه درحالی 
در دس��تور کار مجلس قرار گرفته که موضوع 
کارگران با تغییرات عمده و قابل توجهی همراه 

است. 
ب��ه وی��ژه تغییرات��ی ک��ه در م��ورد قوانین 
زی��ان آدر  و  س��خت  مش��اغل  بازنشس��تگی 
مط��رح ش��ده قابل تام��ل بوده و م��ورد انتقاد 
 بس��یاری از کارشناس��ان کارگری قرار گرفته

است. 
در ص��ورت تصوی��ب و اب��لاغ ای��ن برنامه، 
زمان رس��یدن به س��ن بازنشس��تگی کارگران 
مش��اغل س��خت زیان آور، هم به دلیل کاهش 
س��قف س��نوات ارفاقی و هم به دلیل قید سن 

بازنشستگی، افزایش خواهد یافت. 
به طور مثال، اگر کارگر مردی در سن بیست 
سالگی در ش��غلی سخت و زیان آور مشغول به 
کار شود، در سن ۴۳ سالگی، سقف کاری خود 
را پرُ می کند اما باید تا س��ن ۵۰ س��الگی برای 
بازنشستگی صبر کند.  »روزگارمعدن« در این 
گزارش با نگاهی به نظر برخی کارگران معدنی 
به آسیب های احتمالی موارد یاد شده پرداخته 

است...

سرمقاله

تیترهای روز

 سالگرد  ارتحال ملکوتی بنیان گذار کبیر انقلاب اسلامی، امام خمینی)ره(
و قیام 15خرداد را گرامی می داریم 
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ام��روزه فعالی��ت مع��ادن در نق��اط مختل��ف کش��ور 
تضمین کنن��ده رونق اقتصادی، ایجاد اش��تغال و رش��د و 

توسعه کشور است.
در چند سال اخیر، باوجود تحریم های فلج کننده ای که 
به کش��ورمان تحمیل شد و ش��رایط نامناسب اقتصادی، 
بخش معدن و صنایع معدنی توانس��ت سهم قابل توجهی 
از نیازها و نقدینگی کشور را تامین کند. بنابراین، هرچند 
این بخش در مقایس��ه با بخش های دیگر کشور پیشرفت 
قابل توجهی داش��ته اس��ت، اما کمبود در تامین انرژی و 
زیرس��اخت های مهم کش��ور و توس��عه نایافتگی مناسب 
آنها، بزرگ ترین مانع پیش��رفت این صنعت بوده اس��ت و 
در صورت تداوم کمبود و ضعف زیرس��اخت نرخ تمام شده 
مواد معدنی افزایش پیدا می کند و در نتیجه تولید کاهش 

خواهد یافت.
یک��ی از ضروری ترین اقداماتی که ب��رای بخش معدن 
حیاتی است، توسعه و تجهیز شبکه حمل ونقل )جاده ای 
� ریلی(، برق، گاز، آب و س��وخت اش��اره کرد که باتوجه 
ب��ه پراکندگی معادن در سراس��ر کش��ور، اهمیت آنها در 
مناطق گوناگون متفاوت است. به همین دلیل اولویت بندی 
تامین هریک از زیرس��اخت های بخش معدن باید باتوجه 

به منطقه و نیازهای آن برنامه ریزی شود.
از دیگر ارکان مهم توسعه صنعت معدنکاری توسعه راه 
و جاده های مواصلاتی بین ش��هرها و روس��تاها و مناطق 

دورافتاده است.
معادن بیش��تر در مناطق کمتر توس��عه یافته به فعالیت 
مشغول  هس��تند و تداوم فعالیت بسیاری از آنها، از جمله 
معادن کوچک، به توس��عه راه ها و جاده های کشور وابسته 

است.
اهمی��ت این موضوع آنقدر اس��ت ک��ه در قانون معادن 
کش��ور نیز موردتوجه قرار گرفته اس��ت و بر این اس��اس، 
بخشی از حقوق دولتی معادن باید به توسعه زیرساخت ها 

از جمله راه های ارتباطی اختصاص داده شود.
متاس��فانه تاکنون مبالغ پرداختی باب��ت حقوق دولتی 
معادن به درس��تی مدیریت نشده است و در بیشتر مناطق 
کشور جاده های منتهی به معادن وضعیت مناسبی ندارند.

برای رفع این مشکل برخی معادن در ساخت یا احیای 
ج��اده همکاری خوبی داش��ته اند، اما باید به این نکته هم 
توجه داش��ت که برخ��ی معادن کوچک ت��وان لازم برای 
س��اخت راه و جاده را ندارند، اما متاسفانه فشار ارگان های 

دولتی بر این معادن بیش از پیش شده است.
ت��داوم این فش��ارها و ایجاد هزینه ه��ای مضاعف برای 
معدن��کاران پیامد خوبی نداش��ته و ممکن اس��ت س��بب 

تعطیلی برخی معادن شود.
دیگ��ر نیاز حیاتی معدن و صنای��ع معدنی تامین پایدار 

انرژی است.
قطعی برق در تابس��تان و گاز در زمس��تان و ضعف در 
شبکه های حمل ونقل سبب شده است تا باوجود تلاش های 
بخش معدن برای دستیابی به تولید مناسب، کشور ما در 

رقابت با کشورهای پیشرو همچنان عقب بماند.
در این مقطع زمانی، توس��عه زیرس��اخت های موردنیاز 
مع��ادن و صنای��ع معدنی با مش��ارکت تمام��ی نهادها و 
وزارتخانه ه��ا از اهمی��ت زیادی برخوردار اس��ت، چرا که 
حداق��ل حدود ۲۰ س��ال زمان لازم اس��ت تا بت��وان زیر 
ساخت های موردنیاز بخش معدن را توسعه داد. از این رو، 
اس��تفاده از ظرفیت ها و توانمندی ه��ای بخش خصوصی 
برای اجرای پروژه های زیرساخت می تواند سرعت اجرایی 
شدن موضوع را افزایش دهد. با مشارکت بخش خصوصی 
در پروژه های معدنی و تخصیص س��هم از تولید برای آنها 
ی��ا واگذاری صنایع پایین دس��ت بخش مع��دن به بخش 
خصوصی می تواند انگیزه ای برای مشارکت آنها در توسعه 

زیرساخت های معدنی ایجاد کند.
باتوجه به اهمیت اس��تفاده از تکنول��وژی روز دنیا برای 
کاهش هزینه های تامین و اجرایی ش��دن زیرساخت های 
مع��دن و صنایع معدنی، اس��تفاده از تجربه ش��رکت های 

بین المللی توصیه می شود. 
در این باره می توان حسب ضرورت در مراحل مطالعات، 
طراح��ی و برنامه ری��ز ی��ا اج��رای پروژه ه��ا از ظرفیت و 
توانمندی ش��رکت های بین المللی استفاده کرد و با ایجاد 
تفاهمنامه های صادرات مواد معدنی برای آنها ایجاد انگیزه 

کرد.
در پایان باز هم، باید بر این نکته تاکید کرد که توس��عه 
زیرس��اخت های موردنیاز بخش مع��دن نیازمند همکاری 
تمامی وزارتخانه ها، ارگان ها، نهادها و تمامی فعالان حوزه 
معدن اس��ت، ام��ا در این می��ان، وزارت صنعت، معدن و 
تج��ارت می تواند راهبری این موضوع را در دس��ت بگیرد 
و اجرایی شدن پروژه ها را ساماندهی کند. اگر می خواهیم 
تولی��د برقرار باش��د، باید توس��عه زیرس��اخت ها را جدی 

بگیریم.

عض��و کمیس��یون صنای��ع و مع��ادن مجل��س با بی��ان اینکه 
خام فروش��ی به ضرر کشور اس��ت، گفت: صادرات باید به انتهای 

زنجیره فولاد منتقل شود.
 س��یدجواد حس��ینی کیا در گفت وگو با فولادبان با بیان اینکه 
درحال حاضر حدود ۳۰ میلیون تن تولید فولاد در کش��ور داریم، 
مص��رف واقعی آن را نزدیک ب��ه ۱۲ میلیون تن عنوان کرد. وی، 
حمایت بخش��ی در عرضه فولاد را علت دیگر نابس��امانی در بازار 
فولاد برش��مرد و گفت: عدم توزیع مناس��ب که متناسب سود در 
زنجیره فولاد نیس��ت، یکی دیگر از علل نابس��امانی در این بازار 
اس��ت. برای مثال توزیع سنگ آهن و سود آن بسیار پایین است. 
عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس، عرضه ناکافی فولاد در 
بورس را مشکل بعدی عنوان کرد و افزود: بدترین حالت در بازار 
ب��ورس به وجود آمدن نرخ دوگانه در یک بازار اس��ت. وی تأکید 
کرد: وزارت صمت نظارت مناس��بی بر بازار و سامانه های خرید و 
ف��روش فولاد ندارد. همچنین نظارتی بر معاملات خارج از بورس 
صورت نمی گیرد. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس یادآور 
ش��د: برای حل مش��کلات حوزه فولاد انتقال توزیع سود فولاد از 
ابتدای زنجیره به طول زنجیره فولاد اس��ت. اگر این اتفاق نیفتد، 

قطعا خام فروش��ی ادامه خواهد داشت. حس��ینی  کیا اظهار کرد: 
عرضه مناسب فولاد فقط با ایجاد یک ریگلاتوری مناسب از جانب 
وزارت صمت محقق می ش��ود که این مسئله باید در کنار نظارت 
بر میزان تولید تا رسیدن محصول به  دست مشتری واقعی باشد. 
وی، جدی گرفتن س��امانه تجارت و انبار را موضوع مهم دیگری 
دانس��ت که باید به آن توجه کرد و تصریح کرد: اگر بخواهیم در 
عرص��ه فولاد قدمی برداریم، چاره ای نداریم جز اینکه این امور را 

پیاده سازی کنیم.

س��خنگوی صنعت برق گفت: صنایع هیچ گونه نگرانی بابت تأمین 
برق نداش��ته باشند، چراکه به گونه ای برنامه ریزی شده تا در مجموع 
انرژی بیشتری به صنایع تحویل داده شود. به گزارش تسنیم، مصطفی 
رجب��ی مش��هدی اظهار کرد: در جلس��ه ای که با حض��ور وزیر نیرو و 
سرپرس��ت وزارت صمت برگزار شد، هماهنگی های لازم برای تأمین 
ان��رژی کام��ل صنایع صورت گرفت و تصمیم��ات در این بخش ابلاغ 
ش��د. وی افزود: برای ۹۲ درصد از مش��ترکان صنعتی که واحدهای 
صنعتی و صنفی کوچک هستند، هیچ گونه محدودیتی در تأمین برق 
اعمال نشده است. سخنگوی صنعت برق تصریح کرد: برای واحدهای 
صنعتی که در ش��هرک های صنعتی واقع ش��ده اند، یک نصف روز در 
هفته به میزان ۱۲ ساعت، محدودیت در مصرف برق برنامه ریزی شده 
که این واحدها می توانند این ۱۲ ساعت عدم مصرف برق را در روزها و 
ساعات دیگر جبران کنند و درمجموع به گونه ای برنامه ریزی شده که 
با کمبود تولید ناشی از محدودیت برقی، مواجه نخواهند شد و حتی 
بیش��تر از سال گذش��ته به آنها انرژی ارائه خواهد شد. وی ادامه داد: 
برای ۴۴۰ واحد بزرگ صنعتی همچون فولاد و سیمان نیز به گونه ای 
برنامه ریزی شده که فرآیندهای انرژی بر را به برخی ساعات غیرپیک 
منتقل کنند. رجبی مشهدی خاطرنشان کرد: صنایع هیچ گونه نگرانی 
بابت تأمین برق نداشته باشند، چراکه به گونه ای برنامه ریزی شده تا در 
مجموع انرژی بیشتری به صنایع تحویل داده شود. سخنگوی صنعت 
برق با بیان اینکه »در سال گذشته نیز با رشد مصرف انرژی در بخش 
صنای��ع، هیچ گونه خللی در تولید س��یمان و فولاد و دیگر واحدهای 

صنعتی نداشتیم«، گفت: مثلا میزان تقاضا در بخش سیمان در سال 
قب��ل، ۵ میلیون ت��ن در ماه بود که عملکرد تولید ۵.۱ میلیون تن در 
ماه به ثبت رسید. مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق از رشد قابل 
توجه مصرف برق در روزهای اخیر خبر داد و گفت: در روز گذش��ته 
مصرف برق از ۶۰ هزار مگاوات عبور کرده که نسبت به روز مشابه سال 
قبل، رشدی ۷۳۰۰ مگاواتی داشته است. وی افزود: از محل مدیریت 
مص��رف در بخ��ش خانگی، هدفگذاری ش��ده ۲۰۰۰ مگاوات کاهش 
مص��رف و از محل مدیریت مصرف در بخ��ش اداری، ۱۰۰۰ مگاوات 
کاهش مصرف محقق ش��ود. س��خنگوی صنعت برق تصریح کرد: از 
۱۶ خرداد ماه، ادارات موظف هس��تند که دمای وس��ایل سرمایش��ی 
را ۲۴درجه یا بالاتر تنظیم کنند و در مناطق عادی باید یک س��اعت 
قبل از اتمام کار، تمام وس��ایل سرمایشی خاموش شوند و در مناطق 

گرمسیر، این کار همزمان با ساعت اتمام کار باید صورت گیرد.

مدیرعامل شرکت صنایع آهن و فولاد سرمد ابرکوه 
با اشاره به طرح های توسعه این شرکت گفت: شرکت 
آهن و فولاد سرمد ابرکوه درحال حاضر یکی از بازیگران 
اصل��ی بازار میلگرد بوده و دومین س��هم بازار میلگرد 
داخلی مربوط به برند فولاد س��رمد اس��ت و از س��ال 
۱۴۰۰ با هدف تکمیل زنجیره ارزش و ایجاد اشتغال در 
منطقه محروم نسبت به احداث واحد های فولاد سازی، 
کلاف س��ازی و احیاء مستقیم با سرمایه گذاری بالغ بر 

۳۰۰ میلیون یورو اقدام کرده است.
 به گزارش فارس، علیرضا رحیم خاطر نش��ان کرد: 
در همین راس��تا سه فاز توسعه ای در دست اجرا است 
که احداث واحد فولاد سازی به ظرفیت ۶۰۰ هزار تن، 
احداث واحد آهن  اسفنجی به ظرفیت ۱.۲ میلیون تن 
و احداث واحد کلاف س��ازی به ظرفیت ۴۵۰ هزار تن 
در س��ال هس��تند که واحد کلاف سازی تا خرداد سال 
آتی به بهره برداری خواهد رسید. وی تصریح کرد: برای 
احداث واحد کلاف س��ازی به ظرفیت ۴۵۰ هزار تن با 
توجه به زیرساخت های موجود و به منظور ایجاد تنوع 
در سبد محصولات شرکت، تولید واحد مفتول و سیم 
فولادی از سایز ۵.۵ تا ۱۶میلی متر از نوع ساده و آجدار 
 POMINI با استفاده از تکنولوژی شرکت ایتالیایی
برای تامین تجهیزات خارجی آغاز ش��ده اس��ت. وی 
ادامه داد: سرمایه گذاری این پروژه بالغ بر ۲۰ میلیون 
یورو اس��ت که واردات بیش از ۸۰ درصد از تجهیزات 
خارجی آن تاکنون به پایان رس��یده اس��ت. این پروژه 
در خرداد ۱۴۰۳ به بهره برداری خواهد رس��ید و برای 
حدود ۷۰ نفر اشتغال مستقیم در منطقه ایجاد خواهد 
کرد. رحیم دیگر طرح توسعه ای شرکت را احداث واحد 
آهن  اس��فنجی به ظرفیت ۱.۲ میلیون تن اعلام کرد و 
گفت: این واحد با هدف تکمیل زنجیره ارزش و توسعه 
س��بد محصولات و تس��هیل تامین خوراک واحد های 
فولاد س��ازی احداث شده اس��ت. وی خاطرنشان کرد: 
واحد احیای مس��تقیم به ظرفی��ت ۱.۲ میلیون تن از 
خرداد ماه س��ال ۱۴۰۱ آغاز شده و طبق برنامه ریزی 
انجام شده در خرداد ماه ۱۴۰۴ این طرح به بهره برداری 
خواهد رس��ید و برای حدود ۱۵۰ نفر به طور مستقیم 
اش��تغال ایجاد می ش��ود. وی همچنین افزود: احداث 
واح��د فولاد س��ازی به ظرفیت ۶۰۰ ه��زار تن از دیگر 
طرح های توسعه ای این شرکت است که با بهره گیری 
از تکنول��وژیSTG ایتالیا با ظرفیت تولید ۶۰۰ هزار 
تن شمش به ابعاد ۶ تا ۱۲ متر طراحی شده است که 
تاکنون بیش از ۹۰درصد از تجهیزات خارجی آن وارد 
کشور شده است. رحیم زمان بهره برداری این طرح را 
پایان سال ۱۴۰۳ عنوان کرد و گفت: با آغاز بهره برداری 

از این طرح حدود ۶۰۰ نفر به طور مستقیم در منطقه 
مشغول به فعالیت می شوند. مدیرعامل شرکت صنایع 
و فولاد س��رمد ابرکوه اظهار کرد: این شرکت به عنوان 
یک��ی از بزرگ ترین تولیدکنندگان میلگرد به ظرفیت 
۴۵۰ هزار تن به سهامداری عمده شرکت های صنعتی 
و معدنی چادرملو )حدود ۵۲ درصد س��هام( و شرکت 
توس��عه معادن فل��زات )تجلی ح��دود ۴۸ درصد( از 
س��ال ۱۳۹۵ در اس��تان یزد – شهرس��تان ابرکوه به 
بهره برداری رسیده است. وی تصریح کرد: محصولات 
این ش��رکت انواع میلگرد A۳ از سایز ۸ الی ۳۲ است 
ک��ه با بهره گی��ری از تکنولوژی های روز دنیا یکی از با 
کیفیت ترین میلگرد های کشور را تولید می کند. رحیم 
تاکید کرد: بهره گیری از تکنولوژِی ایتالیایی ش��رکت
STG منجر به اخذ تمامی اس��تاندارد های بین المللی 
برای این شرکت شده که ورود به بازار های صادراتی را 
تسهیل کرده است. وی با اشاره به اقدامات زیر ساختی 
صورت گرفته برای اجرای طرح های توسعه ای شرکت، 
گفت: تامین زیر ساخت های پروژه های در دست اقدام 
به عنوان یکی از ارکان اصلی پروژه ها همزمان با احداث 

واحد های صنعتی در حال پیگیری است.
 تامی��ن آب ب��ه می��زان ۱۰۰ لیتر ب��ر ثانیه از محل 
خط��وط انتق��ال آب به ای��ران مرک��زی، تامین ۱۵۰ 
م��گاوات برق و تامین ۵۰ ه��زار نرمال مترمکعب گاز 

از مهم ترین پروژه های شرکت است. 
دستاورد های شرکت رحیم در تشریح دستاورد های 
ش��رکت در سال ۱۴۰۱ گفت: دس��تیابی به بالاترین 
ظرفی��ت تولی��د از آغاز بهره برداری ش��رکت تاکنون، 
بیش��ترین ف��روش محصول ش��رکت از بدو تاس��یس 
تاکن��ون، عرض��ه بی��ش از ۶۵۰ هزار ت��ن میلگرد در 
 A۴ ب��ورس کالا، تولید نخس��تین محص��ول میلگرد
و اخذ اس��تانداردهای تولید و بومی س��ازی قطعات و 
تجهیزات واحد نورد و برنامه ریزی جهت تولید قطعات 
و تجهیزات واحد های فولاد س��ازی و احیاء مس��تقیم 
ازجمله دس��تاورد های ش��رکت در س��ال ۱۴۰۱ بوده 

است.

صادرات باید به انتهای زنجیره فولاد منتقل شود

سخنگوی صنعت برق:
صنایع نگران تأمین برق تابستان نباشند 

خیز فولاد سرمد در اجرای طرح های توسعه ای

کتایون ملکی

عباس علی آبادی مدیرعامل مپنا به عنوان وزیر پیشنهادی 
وزارت صمت به مجلس ش��ورای اس��لامی معرفی می شود. 
پیش تر نیز نام وی در لیس��ت افراد پیش��نهادی به چش��م 
می خ��ورد و حالا پ��س از گمانه زنی های بس��یار علی آبادی 
با س��وابقی در ح��وزه نیرو راهی مجلس می ش��ود تا پس از 
رای اعتماد س��کان هدایت این وزارتخانه را که معدن سهم 
به س��زایی در آن دارد را به  دس��ت بگی��رد. نکته جالب آن 
اس��ت که همچنان بسیاری از فعالان بخش معدن معتقدند 
بای��د وزارت معادن و فل��زات بار دیگر احیا ش��ود و درواقع 
وزارتخانه ای جداگانه را می خواهد، حال با این اوصاف وزیری 
از س��وی دولت برای رای اعتماد راهی مجلس می ش��ود که 
عمده سوابق آن در حوزه وزارت نیرو است. البته باید امیدوار 
ب��ود در صورت رای اعتماد، علی آبادی از معاونان متخصص 
معدن��ی ای در بخش معدن و صنایع معدنی اس��تفاده کند و 
نقش��ه راه دقیقی برای حل چالش های موجود در این بخش 

داشته باشد. 
به گزارش »روزگار مع��دن«، عباس علی آبادی مدیرعامل 
مپن��ا به عن��وان وزیر پیش��نهادی وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت به مجلس معرفی می ش��ود. این در حالی اس��ت که 
لایحه تفکیک وزارت صمت هم در مجلس ش��ورای اسلامی 

بررسی و به تصویب رسیده است. 
البته محمدحس��ینی معاون پارلمان��ی رئیس جمهوری با 
اش��اره به معرفی وزیر صمت، اظهار کرد: دولت با هماهنگی 
مجل��س علی آب��ادی را به عن��وان وزیر صنای��ع و معادن به 
مجلس ش��ورای اسلامی معرفی کرده است و بعد از تصویب 

وزارت بازرگانی وزیر این وزارتخانه را معرفی خواهد کرد.
وی اف��زود: اصلا این طور نیس��ت که بع��د از تفکیک نیاز 
ب��ه معرفی دو وزیر باش��د بلکه بعد از ایج��اد یک وزارتخانه 
دولت برای آن وزارتخانه وزیر پیش��نهادی به مجلس معرفی 

خواهد کرد.
مع��اون پارلمان��ی رئیس جمهوری گفت: بع��د از تفکیک 
وزارتخانه ها هیچ مش��کلی برای وظای��ف وزیر صنایع ایجاد 
نخواهد ش��د از این رو تفکی��ک وزارت صمت و ایجاد وزارت 
بازرگانی در کمیس��یون اجتماعی تصویب و نهایی ش��ده و 

اکنون منتظر طرح آن در صحن علنی مجلس هستیم. 
آن طور که پیداست دولت سیزدهم پس از تفکیک وزارت 

صمت، وزیر دیگری را برای وزارت بازرگانی معرفی می کند. 
درواقع علی آبادی وزیر پیش��نهادی صنعت و معدن خواهد 

بود که سکان هدایت این بخش را بر عهده دارد.
عب��اس علی  آبادی، )زاده ۱۳۴۰، اراک( اس��تاد دانش��گاه 
است. او پیشینه، ریاست دانشگاه صنعتی مالک اشتر را دارد 

و اکنون مدیرعامل گروه مپنا است.
علی آب��ادی فارغ التحصی��ل مقاطع تحصیلی کارشناس��ی 
و کارشناس��ی ارش��د مکانیک ب��ا گرایش تبدی��ل انرژی از 
دانش��گاه های صنعتی ش��ریف و دانش��گاه ته��ران و درجه 
دکترای مهندس��ی مکانیک از دانش��گاه خواجه نصیرالدین 
طوس��ی با گرایش کنت��رل بوده و م��درس دروس مختلف 
مهندس��ی مکانیک و مباحث مرتبط با موتورهای درون سوز 

)توربین های گازی( در دانشگاه های مختلف کشور است.
از جمل��ه پیش��ینه های کاری و مدیریت��ی علی آبادی نیز 
می ت��وان ب��ه فعالی��ت در جهاد س��ازندگی، مش��ارکت در 
اج��را و مدیریت پروژه ه��ای نیروگاهی کرخ��ه و کارون ۳، 
مدیریت عاملی ش��رکت توس��عه منابع آب و نیروی ایران و 

معاونت وزیر نیرو در امور برق و انرژی اشاره کرد.
از جمل��ه برنامه ه��ای او هنگام تصدی معاون��ت امور برق 
وزارت نی��رو، اس��تفاده از نیروگاه ه��ای تجدیدپذیر، واقعی 
ک��ردن نرخ برق و تکمیل نیروگاه ه��ای نیمه تمام بود. او در 
مقام معاونت، اعلام کرده بود به دلیل عدم مش��ارکت بخش 
خصوصی ایران در س��اخت نیروگاه، دولت این کشور در امر 

ساخت نیروگاه فعال خواهد شد.
نگاهی به س��وابق علی  آبادی نشان می دهد که علی آبادی 
ف��ردی فعال در حوزه نیرو اس��ت ک��ه تجربه های زیادی در 
این بخش دارد. البته می توان خوش بین بود که ش��خصیت 
اجرای��ی وی می تواند بخش��ی از مش��کلات صنایع در بحث 
تامین زیرساخت های انرژی را با سرعت بیشتری حل کند. 

اما شاید س��وابق علی آبادی از بخش معدن دور باشد. این 
در حالی اس��ت که همچنان فعالان بخ��ش معدن معتقدند 
ظرفیت های معدنی ایران به اندازه ای است که باید بار دیگر 
وزارت مع��ادن و فلزات احیا ش��ود. ام��ا دولت چنین نظری 
ندارد و تنها وزارت بازرگانی از دو بخش صنعت و معدن جدا 
می ش��ود. این در حالی اس��ت که بخش معدن با در اختیار 
داش��تن ظرفیت های بس��یار می تواند نقش مهمی در تولید 
و ارزآوری غیر نفتی و همچنین اش��تغالزایی دارد و می تواند 

وابستگی به درآمدهای نفتی را کاهش دهد.

با این حال در س��ال های اخیر هرچند وزرای صمت تاکید 
بس��یاری بر توس��عه بخش معدن داشتند اما همچنان عقب 
ماندگی در حوزه ای مانند اکتش��اف باعث شده تا حوزه های 
دیگری در پایین دس��ت در حوزه صنایع معدنی با مشکلات 
زیادی همراه شوند. در واقع امروز دیگر بخش معدن فرصت 
این را ندارد که وزیر جدید بار دیگر بر عقب ماندگی در حوزه 
اکتشافات تاکید کند. امروز بخش معدن باید هرچه سریع تر 
در مس��یر هوشمندس��ازی قرار گرفته و خود را با تغییرات 

جهانی هم راستا کند. 
دس��تیابی ب��ه تکنولوژی های روز و همچنی��ن رفع موانع 
قانونی در مسیر توسعه این بخش می تواند حرکت به سمت 
هوشمندسازی را سرعت دهد. اما این تمام ماجرا نیست بلکه 
در بحث تامین زیرساخت های انرژی حالا با توجه به سوابق 
علی آبادی انتظار می رود که وی با برنامه مدون و مش��خصی 
راهی مجلس جهت گرفتن رای اعتماد ش��ود. امروز صنایع 
معدنی به ویژه صنعت فولاد در بحث تامین زیرس��اخت های 
برق و گاز با مشکلات جدی ای مواجه هستند که عملا تولید 
را در س��ال کاهش می دهد. این اتفاق خود را در تامین نیاز 
داخلی و حضور در بازارهای صادراتی نشان می دهد و همین 
موضوع باعث می ش��ود ت��ا ارزآوری صنعت فولاد با توجه به 
ظرفیت بالایی که در این زمینه وجود دارد، کاهش پیدا کند. 
از س��ویی دیگر فراموش نکنیم صنعت ف��ولاد در ۱۴۰۴ 
قرار است به تولید ۵۵ میلیون تن تولید دست پیدا کند که 
با وضعیت توس��عه در اکتشافات و همچنین زیرساخت های 
حوزه ان��رژی و حمل ونقل و... چندان نمی توان به تحقق آن 

امیدوار بود.
ام��ا ش��اید از موضوعات دیگ��ری که بای��د علی آبادی در 
برنامه ری��زی خود در بخش معدن به کم��ک معاون قوی و 
مش��اوران تخصصی به آن توجه داشته باشد، موضوع تغییر 

در قوانین و مقررات است. هرچند وزیر سابق وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در جلسه رای اعتماد خود بر کاهش قوانین 
و خلق الس��اعه تاکید داش��ت اما همچنان بخ��ش معدن از 
قوانین ناگهانی ش��گفت زده می ش��د. به عن��وان مثال وضع 
عوارض صادراتی آن هم در بهترین ش��رایط قیمتی در بازار 
صادراتی باعث ش��د تا میزان ص��ادرات فولادی ها با کاهش 
همراه ش��ود. ای��ن در حالی بود که قوانی��ن و مقررات برای 
برگش��ت ارز حاصل از صادرات نیز به نحوی بود که بیش��تر 
صادرکنندگان از ادامه این مسیر دلزده شده و چندان میلی 

به افزایش صادرات نداشتند. 
آن چی��زی که امروز وزیر جدید صم��ت باید به آن توجه 
ویژه داشته باشد، تعامل هرچه بیشتر با فعالان بخش معدن 
و فراهم کردن مس��یر توسعه است. وزارت صمت باید بستر 
لازم برای توس��عه بخش معدن و حضور بخش خصوصی را 
فراهم کند. در این صورت اس��ت که این بخش می تواند هم 
پای دیگر کش��ورهای معدنی خود را توسعه داده و بازارهای 

صادراتی خود را گسترش دهد. 
آنچی��زی که ام��روز بیش از هر زمان دیگری لازم اس��ت 
حض��ور معاونان��ی با دی��د تخصص��ی و با همراهی بیش��تر 
 ب��ا بخ��ش خصوصی اس��ت ت��ا بتوانند توس��عه را س��رعت 

دهند. 
امروز توانمندی های بخش خصوصی برای حضور در بخش 
خصوصی به خوبی ثابت ش��ده است اما فراموش نکنیم این 
بس��تر برای افزایش حض��ور باید از س��وی وزارت صمت به 

عنوان متولی اصلی بخش معدن فراهم شود. 
ام��روز باید و نباید ها برای بخش مع��دن و صنایع معدنی 
مش��خص اس��ت و فعالان این بخش می دانن��د باید در چه 
مسیری گام بردارند و این وزیر صمت است که با سکان داری 
دقیق می تواند بستر را برای توسعه بخش معدن فراهم کند. 

وزیر پیشنهادی صمت 
راهی مجلس می شود

»روزگار  معدن« بررسی می کند

 کاظم بروسمند 
 کارشناس و فعال معدن

توسعهزیرساختها
راجدیبگیریم
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ابر چالش های 
صنعت فولاد

تحلیلگر ارشد فولاد در گفت وگو با »روزگار معدن« مطرح کرد: 

مهدی نجفی

فولاد پس از نفت خ��ام دومین ماده پرمصرف 
در کش��ورهای مختلف جهان ب��وده و کاربردهای 
ب��ی ش��مار آن در صنایع مختل��ف غیرقابل انکار 
اس��ت. صنایعی نظیر س��اختمان و انبوه س��ازی، 
خودروس��ازی، تولید قطعات، ل��وازم خانگی و ... 
از فولاد ب��ه عنوان مواد اولیه خود اس��تفاده می 
کنن��د. به عب��ارت بهتر پس از گذش��ت چندین 
ق��رن، فولاد همچن��ان مهم تری��ن محصول مورد 
نیاز سازه های دست بشر است. از گذشته تاکنون 
یکی از بزرگ تری��ن عوامل موثر بر نرخ بیکاری و 
درآمدزایی کشور، صنعت بوده که نیاز های مردم 
را برآورده می کرده و یکی از بزرگ ترین پایه های 

مختلف صنعت فولاد است.
 در ای��ن خصوص کش��ور های مختلف دنیا هر 
س��اله با تولید تناژ زیادی از ای��ن محصول مادر، 
نیاز های کشور  خود و کش��ور های دیگر را تامین 
می  کنند. در سال های اخیر رشد مصرف فولاد در 
کشورهای مختلف به شدت در رشد اقتصادی آنها 
موثر بوده است. تا جایی که گفته می شود هر یک 
درصد رش��د مصرف فولاد در یک کشور، معادل 

رشد اقتصادی 0.85درصد آن کشور است. 
پ��س صنعت فولاد به واس��طه تاثی��ری که در 
توس��عه کش��ورها دارد از صنایع اس��تراتژیک هر 
کش��ور تلقی ش��ده و تولید و مصرف فولاد یکی 
از شاخصه های کلیدی توسعه یافتگی کشورها به 
ش��مار می رود. همچنین به واسطه ارز آوری، این 
صنع��ت اهمیت بالایی در کش��ور ما دارد و اثرات 
مهمی در اقتصاد کش��ور می گذارد. پس صادرات 
ه��م عامل مهمی در قدرت تبادلات کش��ور ها به 
حساب می آید. در طول این سال هّا صنعت فولاد 

از اولویت های صادراتی کشور بوده است.
تحلیل گر  مزینان��ی  مائده 
ارش��د صنع��ت ف��ولاد در 
گف��ت و گ��و  ب��ا »روزگار 
معدن« با بی��ان اینکه راه 
چاره نج��ات صنعت فولاد 
دخالت ه��ای  کاه��ش 
مس��تقیم دولت در حوزه صادرات صنایع کش��ور 
اس��ت اظهار کرد» ما ب��ا چالش های متعددی در 
صنعت فولاد مانند کمبود مواد اولیه، مازاد عرضه،  
قیمت  گذاری دس��توری در این حوزه و ... مواجه 
هستیم. بدون تردید کارشناسان این حوزه موانع 

رش��د و ترقی ای��ن صنعت را 
موردبررس��ی قرار داده اند و در 
حال حاضر فعالان این عرصه با 
چالش های این صنعت آشنایی 
کامل دارند؛ ب��ه همین جهت 
اکنون در بره��ه ای قرار داریم 
که باید وارد عرصه عمل شویم 
و درص��دد رفع ای��ن چالش ها 

برآییم«
گفت وگ��وی  کام��ل  مت��ن 
ای��ن تحلیل گر صنع��ت فولاد 
با   » روزگار مع��دن« در ادامه 

می خوانید.
کنون�ی  � وضعی�ت 

ص�ادرات ف�ولاد کش�ور را 
چگونه می بینید؟

  با بررس��ی روند ص��ادرات 
صنایع کش��ور درمی یابیم که 
صادرات ح��وزه فولاد ایران در 
س��ال گذش��ته، قریب به ۱5 
اس��ت  داش��ته  درصد کاهش 
و نس��بت به س��الیان گذشته 
روندی نزول��ی را در این حوزه 
تجربه کرده ایم. باوجود این که 
ایران توانس��ته جایگاه دهمین 
تولیدکنن��ده ف��ولاد جهان را 
کس��ب کند ام��ا آن ط��ور که 
بایدوش��اید در عرصه صادرات 
این محصول عملکرد مناسبی 
از خود به جای نگذاش��ته است 
و نتوانسته س��همی چشمگیر 
در عرص��ه بین المللی صادرات 

ف��ولاد را از آن خ��ود کند. راهکارهای بس��یاری 
برای تقوی��ت این حوزه وج��ود دارد اما به دلیل 
تش��دید تحریم ها و ش��رایط خاصی که بر کشور 
ما حاکم اس��ت، ش��رکت هایی که در این صنعت 
فعالیت دارند نمی توانند آن طور که بایدوش��اید از 
این راهکارها بهره جویند. درواقع تولیدکنندگان 
و صادرکنن��دگان م��ا نمی توانند بر اس��اس عرف 
بازاریاب��ی و به ص��ورت حرف��ه ای در بازاره��ای 

بین المللی حضور یابند. ش��رکای تج��اری ایران 
محدود هستند و متاسفانه با گذر زمان و تشدید 
تحریم ها محدودتر نیز می ش��وند. بدهی است اگر 
اتفاقی برای حوزه های هدف کنونی ایران رخ دهد، 
حوزه صادرات کش��ور در معرض آس��یب پذیری 
بیشتری قرار می گیرد. برای مثال در سال ۱۴0۱، 
چی��ن به عنوان یکی از بزرگ ترین بازارهای هدف 
ف��ولاد ایران،  با بحران های مالی بس��یاری روبه رو 
ش��د و حجم واردات خ��ود را کاهش داد. این امر 
به صورت مس��تقیم بر حوزه صادرات فولاد ایران 
اثر گذاش��ت. موارد دیگری نیز مانند ورود روسیه 
به بازارهای هدف ایران، اخذ سیاست گذاری های 
غیر کارشناس��انه و ... نیز بر روند نزولی صادرات 
فولاد کش��ور موثر بوده و هس��تند. با این شرایط،  
بهترین راهکار این اس��ت ک��ه دولت دخالت های 
مس��تقیم خود را در حوزه صادرات صنایع کشور 
کاهش دهد و در اخذ سیاس��ت های مرتبط با این 
حوزه از نظرات کارشناس��ان و فعالان این عرصه 

بهره مند شود. 
همچنین در نظر گرفتن مش��وق های صادراتی،  
مناسب  مالیاتی، سرمایه گذاری های  معافیت های 
در راس��تای ش��ناخت بازارهای هدف، تحقیقات 
ب��ازار حرفه ای، اجرای سیاس��ت تولی��د رقابتی و 
سیاست هایی ازاین دس��ت می تواند به رفع موانع 
حوزه صادراتی کش��ور کمک های ش��ایانی کند. 
دولت می تواند با اخذ این تدابیر از صادرکنندگان 
و تولیدکنندگان خ��ود حمایت های لازم را انجام 
ده��د ت��ا بازارهای هدف کش��ور حفظ ش��وند و 

افزایش یابند. 
فناوری اس�تخراج معادن کشور در چه  �

وضعیتی است؟ 
فناوری اس��تخراج و بهره ب��رداری معادن ما با 
اس��تانداردهای جهانی فاصله بس��یار دارد و عدم 
س��رمایه گذاری لازم در حوزه فناوری را می توان 
علت اصلی این فاصله دانست. از طرف دیگر دولت 
بزرگ ترین معدن دار کشور ما محسوب می شود و 
معادن کوچک مقیاس ما از بهره وری لازم در این 

زمینه برخوردار نیستند.
 ب��ه همین جهت این دس��ت از مع��ادن ما از 
دانش روز مانند هوش��مند سازی، مکانیزه بودن، 
علوم ماهواره ای در اکتش��افات،  استفاده از هوش 

مصنوعی و .... بهره مند نیستند. 
درمجم��وع،  دو عامل عدم دسترس��ی به دانش 
روز و نبود س��رمایه کافی س��بب عقب ماندگی ما 
در ح��وزه  فناوری اس��تخراج و 

بهره برداری معادن شده است.
�  سیاست گذاری و عملکرد 
دول�ت س�یزدهم در ح�وزه 
صنع�ت ف�ولاد قاب�ل قبول 

است؟
 ب��رای عارضه یابی و بررس��ی 
بای��د  بن��گاه  ی��ک  عملک��رد 
ح��وزه  در  ک��ه  ش��اخص هایی 
ارزش��مند  عملک��رد  س��نجش 
هستند را شناخت. به عبارت دیگر 
باید برای بررسی عملکرد دولت 
در  مانند  ش��اخصی خط ک��ش 
دست داشته باش��یم تا بتوانیم 
به نتیجه درس��تی دست یابیم. 
سال هاس��ت برنام��ه  ای جام��ع 
ب��رای صنع��ت ف��ولاد تدوی��ن 
ش��ده و در چش��م انداز ۱۴0۴ 
دس��تیابی به ظرفیت تولید 55 
میلی��ون تن ف��ولاد مدنظر قرار 
داده شده اس��ت. برنامه توسعه 
صنع��ت   ۱۴0۴ چش��م انداز  و 
ف��ولاد با جزئیات تم��ام تدوین 
ش��ده و عملکرد تمامی صنایع 
در ای��ن زمینه س��الانه با دقت 
 در وزارتخانه موردبررس��ی قرار

می گیرد. 
به همین جهت می توان گفت 
م��ا در ح��وزه سیاس��ت گذاری 
عم��ل  موف��ق  چش��م انداز  و 
کرده ای��م اما نکته اصلی دیگری 
وج��ود دارد ک��ه ما بای��د آن را 
موردبررس��ی قرار دهیم و از خاطر نبریم؛ آن این 
اس��ت که هنگام پایش و بررسی عملکرد صنعت 
فولاد بای��د موانع و خلأها را به خوبی شناس��ایی 
کنی��م تا بتوانیم با اخذ تدابیر لازم آنها را برطرف 

سازیم. 
برای مثال یک��ی از خلأهایی که در پایش های 
س��ال های گذش��ته نمایان شده اس��ت این است 
که س��رمایه گذاری های لازم برای زیرساخت  این 

صنعت انجام نمی شود.
یعن�ی ای�ن م�وارد را می ت�وان یکی از  �

ضعف های وزارت صمت تلقی کرد؟ 
می ت��وان گف��ت بزرگ ترین ضع��ف وزارتخانه 
صمت این در این سال ها این بوده است که صرفاً 
به سیاس��ت گذاری و ارائه پروانه ه��ای مختلف و 
م��ازاد بر ظرفیت پرداخت��ه و موانع را آن طور که 
بایدوش��اید موردبررس��ی قرار نداده و در راستای 

رفع آنها اقدامات لازم را انجام نداده است. 
گذر زمان در این سال ها به ما نشان داده است 
که کشور ما به لحاظ منابع مورد نیاز سنگ آهن، 
گاز، ق��درت رقابت پذی��ری و بازاریاب��ی در عرصه 
صادرات از توانمندی های لازم برخوردار نیس��ت 
و این موارد، موانعی هستند که باید به آنها توجه 
بیشتری نش��ان داد و بازنگری جدی در خصوص 

آنها انجام شود. 
درمجموع می توان گفت دولت یا باید بر اساس 
ظرفیت های کنونی کش��ور سیاس��ت گذاری های 
لازم را انج��ام ده��د یا اگر چش��م اندازی فراتر از 
ظرفی��ت موج��ود کش��ور در نظ��ر دارد، موانعی 
 ک��ه در مس��یر تحقق آن وجود دارن��د را از میان 

بردارد. 
سیاس��ت گذاری خ��ام ب��دون فراهم س��اختن 
زیرساخت های لازم مربوطه نمی تواند موفق باشد 
و چشم انداز مدنظر را تحقق بخشد. به طورکلی در 
حوزه سیاست گذاری، اقتصادهای مختلف در دنیا 

رویکردهای متفاوتی دارند. 
کش��ورهایی ک��ه مبنای سیاس��ت گذاری خود 
را اقتص��اد آزاد در پی��ش گرفته ان��د ب��ا حداقل 
دخالت دولت مواجه هس��تند و ش��اهد بیشترین 
س��طح س��رمایه گذاری توس��ط بخش خصوصی 
هس��تند. در نقط��ه مقابل کش��ورهایی با اقتصاد 
کمونیستی هستند که با بیشترین سطح دخالت 
دولت ها مواجه اند و کمترین سطح فعالیت بخش 

خصوصی را دارند. 
ح��ال بای��د دی��د کش��ور م��ا در کدام ی��ک 
تفک��رات  و  می گی��رد  ق��رار  دس��ته بندی ها  از 
سیاس��ت گذاران کش��ور ما در ح��وزه فولاد کدام 
روش را می پس��ندد و دولتم��ردان چه نگاهی به 

اقتصاد و حوزه فولاد دارند.
در ط�ول س�الیان اخی�ر نق�ش بخ�ش  �

خصوصی را در صنعت فولاد چگونه ارزیابی 
می کنید؟

ازآنجاکه بخش خصوصی کش��ور ما در قسمتی 
از صنعت فولاد این س��رزمین فعالیت دارند نحوه 
تولید آنها از نظر مقیاس تولید با شرکت هایی که 
زیر نظر مؤسس��ات دولتی فعالیت می کنند بسیار 

متفاوت است.
 بنابرای��ن بس��یار ض��روری اس��ت ک��ه ن��گاه 
دولتمردان ما نس��بت به فعالیت بخش خصوصی 
در حوزه فولاد مش��خص باش��د. باید دید که آیا 
دولت از حضور و اس��تمرار فعالیت این بخش در 
این حوزه اس��تقبال می کنند یا قص��د دارند این 

فعالیت را محدود کنند.
ک�م و کی�ف حمای�ت دول�ت در بخش  �

صنعت و معدن را چگونه ارزیابی می کنید؟ 
پیش از انق��اب دولت برای کم��ک به صنایع 
کشور، سازمان گس��ترش و نوسازی صنایع ایران 
)ایدرو( را تاس��یس کرد. این سازمان با دیدگاهی 
درست و راهبردی و در راستای حمایت از صنایع 
کش��ور ش��کل گرفت. در اوایل دهه ۹0 سازمانی 
مش��ابه با نام سازمان توس��عه و نوسازی معادن و 

صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( نیز تاسیس شد. 
اکنون ایمیدرو بزرگ ترین حامی صنایع کشور 
اس��ت اما قوانین تصویب شده در چند وقت اخیر، 
توان حمایتی این س��ازمان را محدود کرده است. 
امروزه ایمیدرو همانند یک شرکت دولتی عادی، 
کار خود را انجام می دهد و از حالت یک س��ازمان 
توس��عه محور، خارج ش��ده و از هدف اصلی خود 
فاصله گرفته است. فاصله گیری از هدف، به اختیار 
نبوده و همین امر سبب شده که حمایت سازمان 
به کمترین مقدار برسد. طبق اساسنامه، ایمیدرو 
باید در گستره وسیعی، از صنایع حمایت کند اما 
 قوانینی که بعدها وضع شد عرصه حمایت را تنگ  

کرد.
چند سالی است که محصولات فولادی از  �

گذرگاه بورس کالا باید عرضه شود، به اعتقاد 
ش�ما بورس کالا بستر مناس�بی برای عرضه 

فولاد به بازار است؟ 
 بورس کالا از جهتی می تواند بس��تری مناسب 
ب��رای شفاف س��ازی قیمت ، عرضه و تقاضا باش��د 
اما از طرفی دیگر در دوره های گذش��ته ما ش��اهد 
مهندس��ی عرضه بوده ایم. درواقع، مهندس��ی های 
پشت پرده ای در این بازار وجود دارد زیرا شرکت ها 
در این بستر می توانند خریدار محصول خود باشند 
و ب��ا اعامیه میزان عرضه خ��ود  می توانند بازار را 
دستخوش تغییرات بسیار کنند؛ هرچند این موارد 
ب��ه لح��اظ فنی برای ب��ورس کالا قاب��ل نظارت و 
بررس��ی اس��ت و می تواند مانع وقوع این دست از 
اتفاقات باش��د. به طورکلی می توان گفت اگر تدابیر 
لازم در این زمینه اخذ ش��ود، بورس کالا می تواند 
ب��ازاری برای شفاف س��ازی قیمت ها باش��د. امید 
می رود بورس کالا با توجه به اینکه روابط خوبی با 
ّ ها دارد، بتواند این مشکات را حل کند و  ش��رکت 
بیش ازپیش بستری مناسب برای معامات فولادی 

و سایر صنایع فراهم سازد.  
یعنی بورس کالا از سیاست قیمت گذاری  �

دستوری به دور است؟
هم��واره تعارض منافع بی��ن بخش های مختلف 
زنجی��ره ف��ولاد وج��ود داش��ته اس��ت. ب��ا فرض 
اینکه دول��ت تمایل دارد از سیاس��ت های اقتصاد 
کمونیس��تی پیروی کن��د و با کنترل بیش��تر در 
ریزترین موضوعات قیمت گذاری و سیاست گذاری 
ورود کند نیازمند این هستیم که نگاه دولت نسبت 
به فعالیت بخش خصوصی بسیار شفاف و مشخص 
بی��ان ش��ود. در غیر این صورت با تقویت بخش��ی 
از فع��الان حوزه صنعت مواج��ه خواهیم بود. این 
موضوع موجب نارضایتی و خروج س��رمایه گذاران 
بخش ه��ای دیگر مخصوصاً بخش خصوصی از این 

حوزه خواهد ش��د. به طورکلی 
بهتر اس��ت که سیاست گذاری 
دس��توری ب��ه حداق��ل ممکن 
برس��د و دولت ت��اش کند با 
تعیین رهنمودهای کان فقط 
ش��رایط ب��ازار را جهت ده��ی 
کند؛ ن��ه اینکه در کوچک ترین 
مس��ائل مربوط به ص��ادرات و 
داشته  دخالت  قیمت گذاری  یا 

باشد.
دور نم�ای صنعت فولاد  �

را چگونه ارزیابی می کنید؟
 شکی نیس��ت که تا اینجای 
ای��ران  ف��ولاد  صنع��ت  کار 
موفقیت       های  اس��ت  توانس��ته 
بی ش��ماری ب��ه دس��ت آورد، 
ام��ا ادامه حی��ات و حرکت در 
مس��یر تحول در محیط بسیار 
متغیر کنونی اقتصاد بین الملل 
جزء با توجه ب��ه ترندهای روز 
جدی��د  نیازه��ای  و  صنع��ت 
مش��تریان امکان       پذیر نیس��ت. 
عالیه  اه��داف  تحقق  به منظور 
کش��ور، صنع��ت ف��ولاد ایران 
از نماده��ای  می توان��د یک��ی 
تولید دانش       بنیان باشد. حرکت 
در مس��یر توس��عه تولید ارقام 
ب��ا ارزش افزوده ب��الا در مقطع 
کنون��ی نه ی��ک انتخ��اب که 
برای  اس��ت حیات��ی  ضرورتی 
تداوم مسیر رشد. ازآنجاکه این  
تح��ول می تواند گاهی درآمد و 

ارزآوری صنعت فولاد را تا ۱0برابر ارقام کنونی به 
دست آمده جهت صادرات شمش فولاد عاید کشور 
کند، لازم است سیاست گذاران به خوبی از وضعیت 
کنونی صنعت فولاد و دامنه متنوع محصولات این 
بخش اطاع کافی داش��ته باش��ند. شناخت دقیق 
از رده       بن��دی تولیدات صنع��ت فولاد در این زمینه 
گره       گشاست. آخرین آماری که به دست من رسیده 

حکایت از آن دارد که در سال گذشته تولید فولاد 
در کش��ور با رش��د ۱۹ درصدی مواجه شده است. 
این در حالی اس��ت که در بازارهای جهانی بیشتر 
تولیدکنن��دگان ف��ولاد ب��ا کاهش تولی��د روبه رو 
بوده اند و به دلیل ش��رایط خاص ازنظر افت نرخ ها، 
غیراقتصادی بودن تولید و کاهش تقاضای جهانی 
دورنمای تولید فولاد در بس��یاری از کشورها رو به 
افول اس��ت. اما در خصوص ایران به نظر نمی رسد 
که ما چنین ش��رایطی داشته باشیم. چراکه بیشتر 
تولیدکنن��دگان ما در ش��رایط فعلی نیز س��ودآور 
هستند و از آنچه بیش��تر فولادسازان در بازارهای 

جهانی از آن رنج می برند دور هستند. 
خب��ر افزایش تولید فولاد کش��ور اتفاق بس��یار 
خوبی است ولی چنانچه نتوانیم با توجه به فضای 
انقباضی ک��ه در حوزه صادرات وج��ود دارد، بازار 
داخلی مناس��بی برای محصولات ایج��اد کنیم با 
مازاد عرضه و کاهش بیشتر قیمت ها در بازار داخل 

مواجه خواهیم شد.
درمجم��وع می ت��وان گف��ت ما ب��ا چالش های 
متعددی در صنعت فولاد مانند کمبود مواد اولیه، 
مازاد عرضه،  قیمت  گذاری دس��توری در این حوزه 
و ... مواجه هس��تیم. بدون تردید کارشناسان این 
حوزه موانع رشد و ترقی این صنعت را موردبررسی 
ق��رار داده اند و در حال حاضر فع��الان این عرصه 
با چالش های این صنعت آش��نایی کامل دارند؛ به 
همین جهت اکنون در برهه ای قرار داریم که باید 
وارد عرصه عمل شویم و درصدد رفع این چالش ها 
برآییم. درواقع راهکاره��ای لازم برای عبور از این 
دست از چالش ها مشخص و پیشنهاد داده شده اند، 
امید می رود که روزی ش��اهد عملیاتی ش��دن این 
دست از راهکارها و ترقی نعت فولاد کشور باشیم. 

ش�ما به رو ب�ه افول ب�ودن صنعت فولاد  �
در جه�ان اش�اره کردی�د اما اخیرا ش�رکت 
نیوکورکه ایالت متحده قرار دارد  تولید فولاد 
سبز را در دستور کار خود قرار داده و مدیران 
این ش�رکت اعتقاد دارند که 
تولید فولاد سبز آینده جهان 
را رق�م می زند. نظر ش�ما در 

این مورد چیست؟ 
تولید فولاد س��بز با استفاده از 
هیدروژن پاک معنا پیدا می کند، 
در واق��ع مهم تری��ن تح��ول در 
مس��یر جایگزینی فولاد سیاه با 
سبز، استفاده از روش های تولید 
مبتنی ب��ر هیدروژن اس��ت. لذا 
در بحث تولید ف��ولاد مهم ترین 
مس��ئله توج��ه ب��ه صرفه جویی 
ان��رژی و حفظ محیط زیس��ت 

است. 
ف��ولاد س��بز ب��ه ای��ن معنی 
اس��ت ک��ه ف��ولادی س��ازگار با 
تا  تولی��د  ش��ود  محیط زیس��ت 
کمتری��ن ع��وارض و آلودگی را 
ب��رای ه��وا، خ��اک و آب ایجاد 
کند. در ایران عمده تولید فولاد 
به روش احیای مس��تقیم انجام 
می ش��ود که نس��بت به تولید با 
کوره بلند آلودگی کمتری دارد. 
از آنج��ا که در احیای مس��تقیم 
از گاز طبیعی اس��تفاده می شود، 
آلودگ��ی چندانی ن��دارد، اما در 
کوره بلند از کک و زغال س��نگ 
آلودگ��ی  و  می ش��ود  اس��تفاده 
بیش��تر برای هوا ایجاد می کند. 
بنابرای��ن ش��رکت هایی همچون 
ف��ولاد خوزس��تان، هرم��زگان، 
فولاد مبارکه و فولاد خراسان از 

فناوری احیای مستقیم استفاده می کنند. 
در کشورهای توسعه یافته واحدهای فولادسازی، 
حداق��ل می��زان آلودگ��ی را دارن��د، در آمریکا و 
کش��ورهای اروپای��ی هرچند ممکن اس��ت که از 
فن��اوری کوره بلند اس��تفاده کنند، اما به واس��طه 
می��زان  مناس��ب  فیلتراس��یون های  از  اس��تفاده 

آلودگی های خود را به حداقل ممکن رسانده اند. 

شکی نیست
 که تا اینجای 
کار صنعت 

فولاد ایران 
توانسته
 است 

موفقیت       های 
بی شماری به 

دست آورد، اما 
ادامه حیات و 

حرکت در مسیر 
تحول در محیط 
بسیار متغیر 

کنونی اقتصاد 
بین الملل 

جزء با توجه 
به ترندهای 
روز صنعت و 
نیازهای جدید 

مشتریان 
امکان       پذیر 

نیست

گذر زمان در 
این سال ها 
به ما نشان 

داده است که 
کشور ما به 

لحاظ منابع مورد 
نیاز سنگ آهن، 

گاز، قدرت 
رقابت پذیری 
و بازاریابی در 
عرصه صادرات 
از توانمندی های 
لازم برخوردار 
نیست و این 

موارد، موانعی 
هستند که 
باید به آنها 

توجه بیشتری 
نشان داد و 

بازنگری جدی 
در خصوص آنها 

انجام شود

چشم انداز سودسازی 
تجلی در بلندمدت

براس��اس گزارش ۱۲ ماهه تجلی، این ش��رکت 
عمده نقدینگی خود را صرف پروژه های بلندمدت 
در زنجی��ره مع��دن و فولاد کرده ک��ه در یک بازه 
زمان��ی ب��ه بهره برداری می رس��ند و جهش��ی در 
سودس��ازی و ارزش دارایی ه��ای تجل��ی به وجود 

می آورند.
به گ��زارش تیت��ر۲0، ش��رکت تجلی توس��عه 
از جمل��ه  تجل��ی  نم��اد  ب��ا  فل��زات  و  مع��ادن 
ش��رکت های تازه تاسیس��ی اس��ت که در زنجیره 
مع��دن ت��ا ف��ولاد پروژه های��ی در تم��ام حلقه ها 
تعری��ف کرده ک��ه در آین��ده می توان��د در ایجاد 
 ارزش اف��زوده ای��ن زنجی��ره نق��ش موث��ری ایفا 

کند.
گزارش ۱۲ ماهه ش��رکت تجلی توس��عه معادن 
و فلزات منتش��ر ش��ده ک��ه بر مبن��ای آن جمع 
س��رمایه گذاری های بلندمدت ش��رکت به ۴۶۴8 
هزار میلیارد تومان رس��یده که نس��بت به س��ال 
۱۴00 ک��ه س��رمایه گذاری ش��رکت ۲۷۷۲ هزار 
 میلی��ارد تومان بوده و رش��دی ۶8 درصد داش��ته

است.
ب��ا توجه ب��ه اینکه ش��رکت تجل��ی در اجرای 
چندین پروژه معدنی مشارکت دارد چشم انداز آن 
افزای��ش دارایی و سودس��ازی خواهد بود، هرچند 
در یک سال گذش��ته هم دارایی جاری شرکت از 
۲۷8۹ ه��زار میلیارد تومان به ۴۶۹۴ هزار میلیارد 
 تومان رس��یده که رش��دی ۶8 درصدی داش��ت

است.
براس��اس عملکرد یک س��اله گذش��ته اندوخته 
قانونی ش��رکت از ۹ میلیارد تومان به ۴۴ میلیارد 
تومان رسیده و س��ود انباشته شرکت هم از ۱8۶ 
میلیارد تومان سال ۱۴00 به ۶۹۲ میلیارد تومان 
 رس��یده ک��ه رش��دی ۲۷۱ درصدی ثب��ت کرده 

است.
درحال حاضر بیشتر س��رمایه تجلی در پروژه ها 
ب��کار رفت��ه ب��ه همی��ن دلیل ت��ا زمان��ی که به 
بهره ب��رداری کامل نرس��د نمی توان��د عدد دقیقی 
درب��اره درآم��د حاص��ل از س��رمایه گذاری های 
ش��رکت اعام کرد، اما از آنجای��ی که بهره برداری 
از معادن زغال س��نگ، مس و... را در دس��تور کار 
قرار دارد و نرخ جهانی این محصولات در سال های 
اخی��ر بالا رفته س��ود خوبی را عاید این ش��رکت 
خواهن��د کرد، از طرف دیگر تجل��ی 5۱ درصد از 
سهام ش��رکت بازرگانی معادن و صنایع معدنی را 
خریداری کرده که بر مبنای فعالیت این ش��رکت 
 می تواند در توس��عه صادرات هم نقش موثری ایفا

کند.
تجلی جزو معدن نمادهای بورس��ی بوده که در 
یک س��ال و نیم گذش��ته هم رون��د صعودی خود 
را حف��ظ ک��رده و حت��ی در افت ی��ک ماهه اخیر 
ش��اخص کل بورس ارزش س��هام آن نه تنها افت 
نکرده بلکه رش��د کمی هم داشته و کاما متعادل 
معامله می ش��ود، در حالی که بسیاری از نمادهای 
گروه های فلزی و معدنی افت بالای ۲0 درصد ثبت 

کرده اند.
 این در حالی اس��ت که پروژه های این ش��رکت 
هنوز به طور کامل بهره برداری نش��ده اند و اگر این 
اتفاق بیفتد اثر آن در بازدهی سهام نمایان خواهد 

شد.

تحلیل روز



مدی��ر مجتمع فولاد قاینات از ثبت رکورد تولید 
آهن اسفنجی این مجتمع در فروردین ماه امسال 

خبر داد.
به گزارش چیلان، رس��ول احمدزاده اظهارکرد: 
هم��کاران و متخصصان این ش��رکت با تأس��ی از 
فرامین رهبر معظم انقلاب مبنی بر توجه به رشد 
تولی��د و نام گذاری امس��ال، افزای��ش تولید را در 
دس��تور کار خود قرار داده و توانستند در فروردین 
ماه رکورد ۷۷ هزار و ۷۴۱ تن تولید آهن اسفنجی 

را محقق کنند.
وی ادام��ه داد: ای��ن میزان تولی��د ماهیانه آهن 
اس��فنجی در واحد احیاء مس��تقیم مجتمع فولاد 
قاینات از ابتدای راه اندازی تا کنون بی نظیر بوده و 

رکورد جدیدی از تولید محسوب می شود.
احمدزاده اضافه کرد: در اردیبهش��ت ماه امسال 
نیز میزان تولید آهن اس��فنجی این شرکت به ۷۴ 
هزار و ۱۳۴ تن رسید که در مجموع دو ماه نخست 
امسال افزایش ۱۵ درصدی تولید را شاهد هستیم.

برق واحدهای تولیدی 
تابعه شرکت ملی فولاد 

ایران پایدارمی ماند

باامض��ای تفاهمنام��ه فیمابی��ن ش��رکت ملی 
فولادای��ران ونیروگاه قدس س��منان، درتابس��تان 
امس��ال ب��رق واحدهای تولی��دی قائن��ات، میانه 

وآذربایجان پایدارمی ماند.
به گزارش چی��لان، این تفاهمنامه که توس��ط 
مدیرعامل ش��رکت مل��ی فولادای��ران ومدیرعامل 
نیروگاه قدس س��منان ب��ه امضا رس��ید، نیروگاه 
۳۲۰مگاواتی قدس مسئولیت تامین برق پایداراین 

واحدها را پذیرفت.
تفاهمنامه مذکور، درپی ق��رارداد وزارت صمت 
و نیرو برای س��اخت نیروگاه های صنعتی به میزان 
۱۰هزار مگاوات توسط صنایع، درسال »مهار تورم 
و رش��د تولید« و در دهه کرامت به امضارس��ید و 
از ای��ن پس واحدهای مذکوردغدغ��ه قطع برق و 
تعطیلی واحده��ا وکاهش میزان تولید را نخواهند 

داشت.
محمدآقاجانل��و، مدیرعامل ش��رکت ملی فولاد 
ایران، پس از امض��ای این تفاهمنامه اظهارکرد: از 
اینکه با این تفاهمنامه کسری برق واحدهای تابعه 
این ش��رکت تامین خواهد شد خوشحالیم و دیگر 
نگران قطعی برق برای فصل گرم و تابستان امسال 

این واحدها نخواهیم بود.
وی افزود: ازطرف دیگر با مطالعات انجام ش��ده 
برای ساخت نیروگاه های برق توسط صنایع، قطعا 
این موضوع را از مجاری مربوطه پیگیری خواهیم 
کرد ت��ا در قالب قرارداد اصلی بی��ن دو وزارتخانه 
صمت و نیرو، ش��رکت های معدن��ی و فولادی در 
احداث این نیروگاه ها برای تامین ۱۰هزار مگاوات 
کس��ری برق خود مشارکت کنند تا از این رهگذر 
صنای��ع مذکور و به تبع آن تولید فولاد در کش��ور 

بهره مند شود.
مدیرعامل ش��رکت ملی فولادای��ران همچنین 
خاط��ر نش��ان س��اخت: خوش��بختانه درجلس��ه 
امض��ای تفاهمنام��ه مدیریت ش��بکه ب��رق ایران 
ومدیری��ت ش��رکت گل گهر س��یرجان نیز حضور 
داش��تندکه تفاهمنام��ه ای مش��ابه تفاهمنامه ما 
ب��ه امض��ا رس��ید و دغدغ��ه واحده��ای فولادی 
منطق��ه کرمان و س��یرجان نیز با پیش��رفت این 
پروژه از بی��ن خواهد رفت و بحمدال��ه امیدواریم 
درآین��ده ای نه چن��دان دور مس��ئله حیاتی برق 
 پایدار صنایع مهم و اس��تراتژیک کش��ور نیز رفع

شود.

معدن
شنبه

 13 خرداد 1402
 14 ذی القعده 1444

 3 ژوئن 2023
 سال ششم  شماره 1082

صنعت��ی  و  معدن��ی  ش��رکت 
گل گهر در تلاش است با اجرای طرح های توسعه ای علاوه بر 
افزایش تولید، میزان کیفیت محصولات خود را افزایش داده 

و سهم بیشتری از بازار را در اختیار بگیرد.
به گزارش تیتر۲۰، ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گهر با 
تدوین نقش��ه راه خود به عن��وان بزرگترین تولیدکننده مواد 
اولیه صنعت فولاد در تلاش است تا سهم بیشتری در زنجیره 

ارزش داشته باشد.
در این راس��تا اجرای طرح های توسعه چند سالی است در 
دستور کار این مجموعه قرار گرفته است. بخشی از طرح های 

توسعه این مجموعه در حوزه اکتشافات اجرا می شود.
 فراموش نکنیم توس��عه اکتشافات از مهم ترین موضوعاتی 
اس��ت ک��ه در دس��تور کار دول��ت و ش��رکت های معدنی و 

همچنین بخش خصوصی قرار دارد.
 ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر برای دستیابی به سهم 
بیش��تر در بازار باید میزان تولید مواد اولیه یعنی کنسانتره و 

گندله را افزایش دهد.
در این زمینه بخشی از طرح های توسعه در حوزه اکتشافات 

انجام می شود تا دسترسی به ذخایر معدنی افزایش پیدا کند.
اما در ادامه طرح های توسعه ای در خطوط کنسانتره سازی 
و گندله س��ازی در دس��ت اجرا اس��ت که می توان��د در کنار 
افزایش تولید می��زان کیفیت تولی��دات مجموعه را افزایش 
دهد. یکی از پروژه های در دست اجرا بهبود کیفیت محصول 

خط ۴ کنسانتره است.
هدف اصلی این پروژه بهبود کیفیت محصول کارخانه خط 
چهارم کنسانتره و تبدیل آن به کنسانتره پلت فید )نرمه( با 

ظرفیت ۲ میلیون تن در سال است. 

این پروژه می تواند بر میزان فروش گل گهر در بازار اثر گذار 
باش��د. در ادامه بهبود کیفیت در خطوط مواد اولیه می تواند 
 بر می��زان کیفیت تولیدات ف��ولادی این مجموع��ه اثر گذار

باشد.
ب��ا این ح��ال پروژه های دیگ��ری می تواند در دس��تور کار 
شرکت گل گهر باشد اما آن طور که برنامه ها نشان می دهد در 
طرح های توس��عه ای این مجموعه به دنبال توسعه های همه 
جانبه ای است که در نهایت به توسعه پایدار دست پیدا کند.

به عنوان مثال اجرای پروژه هایی در حوزه محیط زیس��ت، 
افزایش تولید و همچنین توسعه بازارهای فروش تماما حاکی 
از آن اس��ت که گل گهر توس��عه همه  جانبه را در دس��تور کار 
دارد و این موضوع می تواند حضور این مجموعه در بازارهای 

داخلی و خارجی را افزایش دهد.
ام��ا نکته دیگر حضور در حوزه های دیگر به غیر از زنجیره 
ارزش فولاد است. شرکت معدنی و صنعتی گل گهر با حضور 
در کنسرسیوم های مختلف نشان داده از توان سرمایه گذاری 
و دانشی برخوردار است که می تواند آن را با دیگر مجموعه ها 
ب��ه اش��تراک گذاش��ته و در نهایت توس��عه در بخش معدن 

را محق��ق کن��د.  یک��ی از پروژه هایی که گل گه��ر به عنوان 
س��رمایه گذار در آن حضور دارد، بهره ب��رداری از معدن مس 

جانجا است. 
توانمندی ه��ای گل گهر در بومی س��ازی و س��اخت داخل 
می توان��د حض��ور در پروژه ه��ای دیگر را رقم زن��د و همین 
موضوع می تواند حضور این مجموعه را در بخش معدن بیش 

از پیش پررنگ کند.
نکته مهم این اس��ت که گل گهر با همین نگاه تخصصی و 
تمرکز بر افزایش فعالیت های خود توانسته شروع خوبی را در 

امسال به ثبت برساند.
فروش شرکت معدنی و صنعتی گل گهر )کگل( در یک ماهه 
س��ال مالی منتهی به ۱۴۰۲.۱۲.۲۹ با افزایش ۱۰۵درصدی 
نسبت به مدت مشابه در سال قبل به ۴۵.۲۴۴.۹۳۲ میلیون 
ریال رس��ید. که از مجموع این فروش در فروردین امس��ال، 
۳۶.۶۵۱.۳۵۶ میلی��ون ری��ال مرب��وط به ف��روش داخلی و 

۸.۵۹۳.۵۷۶ میلیون ریال مربوط به فروش صادراتی بود.
 این موضوع نش��ان می دهد نقش��ه راه دقیق و کارشناسی 

شده ای در دستور کار گل گهر است.

مدیرعامل صندوق بازنشس��تگی فولاد با بی��ان اینکه این 
صن��دوق ۵۲ هزار میلیارد تومان مطالبات انباش��ته از دولت 
دارد، گفت: س��عی می کنیم کس��ری صن��دوق را با پیگیری 
مطالبات از دولت و دریافت س��ود سهام ش��رکت ها، جبران 

کنیم.
به گزارش فارس، س��یدحجت کاظمی اظهار کرد: صندوق 
بازنشس��تگی فولاد ۱۵ درصد از سهام خودروسازی سایپا را 
در اختی��ار دارد ک��ه معادل یک صندلی هیأت مدیره اس��ت 
و در کمیت��ه انتصابات صندوق بازنشس��تگی تصمیم بر این 
گرفته ش��ده است که فرد جدیدی به عنوان نماینده صندوق 

بازنشستگی در سایپا قرار گیرد.
مدیرعامل صندوق بازنشس��تگی فولاد گفت: درحال حاضر 
بین یکی دو گزینه مذاکرات��ی صورت گرفت و تلاش بر این 
اس��ت که فرد تحصیلک��رده، متخصص، پاکدس��ت و متعهد 
ب��ه عن��وان نماینده جدید صن��دوق بازنشس��تگی فولاد، در 
هیأت مدیره سایپا معرفی شود. وی در مورد اینکه آیا نماینده 
قبلی صندوق بازنشس��تگی فولاد در س��ایپا به نام »معصوم 

نجفیان« هنوز در س��مت خود باقی است؟ گفت: طبق قانون 
تج��ارت، ت��ا معرفی فرد جدی��د به عنوان نماین��ده صندوق 
بازنشستگی فولاد در سایپا و تحویل و تحول، فعلا  فرد قبلی 
به وظایف خ��ود ادامه می دهد تا فرد جدید معرفی و امضای 
او به ش��رکت و هیأت مدیره معرفی ش��ود و اسناد و چک ها 

مبادله شوند.
کاظمی ادامه داد: فرد جدید، انش��اءالله کارآمد  و متخصص 
خواه��د ب��ود تا بتواند بخش��ی از مش��کلات مال��ی صندوق 

بازنشستگی فولاد را با کارایی برطرف کند.
مدیرعام��ل صن��دوق بازنشس��تگی فولاد در م��ورد اینکه 
صن��دوق فولاد چق��در از دولت طلب دارد و چه مش��کلات 
مالی دارد؟ گفت: براساس محاسبات اکچوئری، تا پایان سال 
۱۳۹۸ ح��دود ۵۴ هزار میلیارد توم��ان مطالبات صندوق از 
دول��ت بود که در این مدت حدود ۳ ه��زار میلیارد تومان از 
سوی دولت پرداخت شده و همچنان حدود ۵۲ هزار میلیارد 
توم��ان از دولت طلب داریم. وی بیان ک��رد: صندوق ماهانه 
حدود ۱۱۰۰ تا ۱۲۰۰ میلی��ارد تومان هزینه  برای پرداخت 

مستمری و حقوق بازنشس��تگی بازنشستگان فولاد دارد که 
از ای��ن میزان حدود ۳۰۰ ت��ا ۴۰۰ میلیارد تومان در هر ماه 
کس��ری داریم و امس��ال تلاش می کنیم از محل سود سهام 

خود جبران کنیم. 
را  غیرمول��د  دارایی ه��ا  از  بخش��ی  قب��ل  در س��ال های 
می فروختی��م، اما امس��ال برنام��ه صندوق این اس��ت که با 
پیگیری مطالبات از دولت، دریافت س��ود س��هام شرکت ها و 
همچنین پیگیری وصول مطالبات صندوق این کس��ری ها را 

جب��ران کنیم. مدیرعامل صندوق بازنشس��تگی فولاد گفت: 
ش��رکت های زیرمجموعه صندوق بازنشس��تگی فولاد مانند 
دخانیات ایران، س��نگ آهن و زغال س��نگ اس��فندقه، دارای 
مشکلات داخلی خود هستند و این مشکلات از ادوار گذشته 
روی هم انباش��ته شده است، بخش��ی از مشکلات به خاطر 
 تحولات بیرونی برخی هم به خاطر مشکلات داخلی شرکت ها

است.
کاظم��ی اضاف��ه کرد: بخش��ی از مش��کلات ما ب��ه خاطر 
تحریم ه��ا، جن��گ اوکرای��ن و حتی جنگ ف��ولادی چین و 
امریکا اس��ت و بخش��ی نیز به خاطر مش��کلات داخلی است 
که در صنایعی مانند س��نگ آهن در زمس��تان با قطعی گاز 
و در تابس��تان با قطعی برق همراه می ش��ود؛  بخش دیگری 
از مش��کلات ه��م ب��ه خاطر ضع��ف مدیریت در ش��رکت ها 
اس��ت، به ه��ر حال تلاش بر این اس��ت که ب��ا معرفی افراد 
تحصیلکرده، متخصص و کاردان بتوانیم بخش��ی از مشکلات 
 ش��رکت های زیرمجموعه صندوق بازنشس��تگی فولاد را حل 

کنیم.

افزایش حضور »کگل« در بخش معدن 

طلب ۵2 هزار میلیارد تومانی صندوق بازنشستگی فولاد از دولت
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گروه معدن

بررس��ی جزییات برنامه هفتم توس��عه درحالی در دس��تور کار 
مجلس قرار گرفته ک��ه موضوع کارگران با تغییرات عمده و قابل 

توجهی همراه است. 
به ویژه تغییراتی که در مورد قوانین بازنشستگی مشاغل سخت 
و زیان آدر مطرح ش��ده قابل تامل بوده و مورد انتقاد بس��یاری از 

کارشناسان کارگری قرار گرفته است. 
در ص��ورت تصویب و ابلاغ این برنامه، زمان رس��یدن به س��ن 

بازنشستگی کارگران مشاغل سخت زیان آور، هم به دلیل کاهش 
سقف سنوات ارفاقی و هم به دلیل قید سن بازنشستگی، افزایش 

خواهد یافت. 
ب��ه طور مثال، اگر کارگر مردی در س��ن بیس��ت س��الگی در 
ش��غلی سخت و زیان آور مشغول به کار شود، در سن ۴۳ سالگی، 
س��قف کاری خود را پرُ می کند اما باید تا س��ن ۵۰ سالگی برای 
بازنشس��تگی صبر کند.  »روزگارمعدن« در این گزارش با نگاهی 
ب��ه نظر برخی کارگران معدنی به آس��یب های احتمالی موارد یاد 

شده پرداخته است.

کارگران مشاغل سخت و زیان آور به دلیل سختی کار و کابوس 
حوادث مرگبار و مشکلات ناشی از بیماری های شغلی شان، برای 

رسیدن به سن بازنشستگی لحظه شماری می کنند

 نمک بر زخم 
کارگران

تغییر قوانین بازنشستگی برای کارگران مشاغل سخت و زیان آور بررسی شد

ثبت رکورد تولید 
 آهن اسفنجی

در فولاد قاینات

روی خط خبر

تحلیل روز

نویس��ندگان برنام��ه در حال��ی دس��ت روی 
ای��ن حقوق نیم بند کارگران مش��اغل س��خت و 
زیان آور گذاش��ته اند که آنها از خیلی سال پیش 
با موانع بس��یاری برای دس��تیابی به این حقوق 
مواجه بوده اند. برخی از کارفرمایان سال هاس��ت 

ک��ه به راحتی و ب��رای آنکه از زی��ر بار پرداخت 
۴ درصد حق بیمه ی مش��اغل سخت و زیان آور 
خارج ش��وند، عناوین ش��غلی کارگران را تغییر 
می دهن��د و یا کارگاه ها را به ش��کل صوری و با 
زدوبند از شمول قانون مشاغل سخت و زیان آور 

بی��رون می آورند. گاهی کارگران معادن و صنایع 
 معدن��ی در این زم��ره قرار می گیرن��د و به نظر

می رس��د در مواردی س��ازمان تامین اجتماعی 
نیز، با ایجاد مانع بر س��ر راه بررس��ی و پذیرش 
پرونده ه��ای کارگ��ران،  درد این گروه را بیش��تر 

می کن��د. برخی از کارشناس��ان ح��وزه کارگری 
معتقدن��د این س��ازمان س��عی دارد ب��ا کاهش 
تعداد بازنشس��تگی های پیش از موعد، بخشی از 
بحران عدم تعادل بی��ن منابع و مصارف صندوق 

خود را جبران کند. 

خبرگ��زاری ایلنا در مکالم��ه  ای کوتاه با دوتن 
از کارگران مش��اغل س��خت و زیان آور، آس��یب 
زی��ان آور  و  س��خت   مش��اغل  قان��ون  تغیی��ر 
 در برنام��ه هفت��م توس��عه را بررس��ی ک��رده 

است.

»کارگ��ران مع��دن معم��ولا خیری از بازنشس��تگی 
نمی بینن��د. آنه��ا ۴ – ۵ س��ال بعد از بازنشس��تگی با 
بیماری ه��ای ریوی ف��وت می کنند. از ای��ن موارد زیاد 
داش��ته ایم…« ای��ن را کارگ��ر یکی از معادن اس��تان 

کرمان می گوید. 
زمانی که با او تماس گرفتم تا نظرش را در مورد این 
لایحه بپرسم، با لبخند بی رمقی پاسخ داد: »کسانی که 
پشت میزشان نشسته اند و این تصمیمات را می گیرند 
یک روز نه، یک س��اعت با ما تا عمق ۱۷۰ متری زمین 
بیایند و بنش��ینند، دس��ت به کاری نزنند، فقط باشند 
و ببینن��د و بعد برون��د و هر تصمیمی که خواس��تند 

بگیرند…« 
از او خواس��تیم ت��ا یک روز کاری اش را ش��رح دهد: 
»ساعت ۴ و نیم صبح از خواب بلند شده و ساعت پنج، 
س��وار مینی بوس می شویم. س��اعت ۶ ورودمان را ثبت 

می کنیم و بعد از خوردن صبحانه، وارد تونل می شویم. 
تا س��اعت ۱۲ که برای اس��تراحت یک س��اعته از تونل 
خارج می شویم، نه از نور خبری هست، نه استراحت، نه 
میز و نه کولر. اینجا بیل و کلنگ است و وسایلی که با 
آن تونل را بشکافیم. چشم، چشم را نمی بیند. فضا تنگ 
است و سرمان به کار. شش ساعتی را با گرد و خاک و 
مواد معدنی و س��یمان سر می کنیم، بعد برای خوردنِ 

ناهار از تونل بیرون می آییم«. 
نه فقط صدا، ارتعاش، گرما، گازها و بخارات شیمیایی 
ک��ه کابوس آوار س��نگهای چند تن��ی و گیر کردن در 
انتهایی ترین و غیرقابل دسترس ترین نقطه ی تونل نیز 
همیشه با آن هاست. گازگرفتگی، برق گرفتگی و انفجار، 
حوادثی اس��ت ک��ه این کارگران بارها آن را به چش��م 
دیده اند و ش��نیده اند؛ »زیر سنگ رفتن همکارانمان را 
زیاد دیده ایم؛ همکاری داش��تیم که او را به س��ختی از 

زیر سنگ دو تنی بیرون آوردیم. انگار داشتیم تن ماهی 
جمع می کردیم…« 

می پرسم؛ بعد از ساعت ۱۲ چه می کنید؟ 
با مکث می گوید:  »عملا یک ش��یفت کاری مان تمام 
می شود اما معمولا ترجیح می دهیم شیفت بعدی را هم 
بمانیم تا از پس خارج زندگی بربیاییم. س��ال گذش��ته 
برای ۱۵۰ و اندی س��اعت کار در ماه، ۷ میلیون حقوق 

می گرفتیم«. 
یعنی تقریبا همان حداقل حقوق؟ 

»بله، برای همین معمولا شیفت بعد هم می مانیم…« 
در نهایت از او می پرسیم که اگر قانون کاهش سنوات 
ارفاقی مشاغل سخت و زیان آور تصویب شود و مجبور 

باشید بیش از ۲۰ سال کار کنید چه؟ 
می گوید: »حتی یک ساعت هم بعد از ۲۰ سال زیاد 

است، نمی توانیم«. 

ب��ا کارگری دیگر، در خوزس��تان تماس می گیریم. او کارگ��ر یکی از کارخانه های 
فولاد است. 

می گوید: »در گرمای بالای ۵۰ درجه و رطوبتی که گاه به ۹۰ درجه می رسد، در 
یکی از سخت ترین و طاقت فرساترین مشاغل کار می کنیم. تصور کنید در خوزستان 
کنار کوره هایی که دمای آن ۱۷۰۰ درجه اس��ت بایس��تید و با سرعت کار کنید… 

حتی ۱۰سال هم برای چنین شغلی زیاد است«. 
کارگر خوزس��تانی می گوید: »س��وختگی دردناک ترین مرگی اس��ت که گاه برای 
کارگران در این مکان ها اتفاق می افتد. همکاری داش��تیم که از بخار ذوب س��وخت 

و فوت کرد«. 
از او در م��ورد حوادث ش��ایع در کارخانه هّای فولاد می پرس��م و پاس��خ می دهد: 
»کارگران از ناحیه چش��م، زیاد دچار حادثه می ش��وند، غبار اکسیدی که در قسمت 
ذوب و کوره ها وجود دارد به ریه ها آس��یب می زند و قطعی دست و پا هم داشته ایم. 

دیسک کمر و گردن هم که دیگر شایع است«. 
پایان مکالمه می گوید: »همین س��ختی کار را هم به س��ختی می دهند، دیگر چه 

چیز را می خواهند از ما بگیرند؟«

کارگران مش��اغل س��خت و زیان آور به دلیل 
س��ختی کار و کابوس حوادث مرگبار و مشکلات 
بیماری های  از  ناشی 

شغلی ش��ان، برای رسیدن به س��ن بازنشستگی 
لحظه شماری می کنند.

 آنها در ازای دریافت دستمزدی که به سختی 
کفاف حداقلی ترین نیازهایشان را می دهد، جان 
خود را گذاشته اند و به امید آنکه از معافیت های 
این شغل سخت بهره ببرند، روز را شب و شب را 

روز می کنند، غافل از آنکه برنامه نویس��ان توسعه 
برایشان خواب های جدید دیده اند! 

در ص��ورت تصویب تغییرات اعمال ش��ده در 
برنامه هفتم توس��عه،  ب��ار س��نگین برنامه های 
توس��عه و پیش��رفت فق��ط روی دوش کارگران 

می افتد.

 براس��اس جزئیات برنامه هفتم توسعه به نظر 
می رس��د دولت قصد دارد با تغییر برخی قوانین، 
کارگران مشاغل سخت و زیان آور  از حقوق خود 

محروم کند. 
حقوق��ی ک��ه س��ال ها پی��ش قانونگ��ذار در 
زی��ان آور  البت��ه  و  س��خت  کار  انج��ام  ازای 

ب��رای کارگ��ران در نظ��ر گرفت��ه تا بخش��ی از 
 آس��یب وارد ش��ده به ای��ن کارگ��ران را جبران

کند. 
اگرچه آسیبی که به جان این کارگران می رسد، 
حتی با ۱۰ س��ال ارفاق سنوات بازنشستگی هم 

قابل جبران نبوده و نیست.

سخن پایانی

حتی 10سال هم برای چنین شغلی زیاد استحتی یک ساعت هم بعد از 20 سال زیاد است!

جبران منابع و مصارف صندوق
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رکوددرکمینبازارمسوسنگآهن
گروه معدن

با توجه به داده های منتش��ر شده، بازار فلزات 
اولی��ه مانند مس و س��نگ آهن در تابس��تان با 
رکود مواجه خواهند شد زیرا تقاضای محصولات 

فولادی در چین کاهش می یابد.
به گزارش آرتان پرس، کنفرانس های بزرگ که 
اغل��ب جو بازارها را متبل��ور می کنند پیش بینی 
کرده اند که احتمالا نرخ مس به زیر ۸۰۰۰ دلار 
در تن س��قوط کرده و س��نگ آه��ن در جنوب 
چی��ن ۱۰۰ دلار در هر تن معامله خواهد ش��د. 
باید توجه داش��ت ک��ه این پیش بین��ی پس از 
گردهمایی ش��رکت های فلزی در هنگ کنگ و 
سنگاپور انجام شد تا وضعیت نامطلوب تقاضای 

جهانی و بهبود چین را بررسی کنند.
بررسی�بازارهای�فلزات�اولیه��

وضعی��ت نامطلوب تقاضای جهانی می تواند به 
مدت چن��د ماه برای مواد خام��ی که به اقتصاد 
قدیمی متکی هس��تند، آس��یب رس��ان باش��د. 
بررس��ی ها نش��ان می دهد افزایش ساخت وساز 
س��اختمان های جدید در چین ک��ه معمولا در 
س��ه ماهه دوم س��ال اتفاق می افتد، تحت تأثیر 
وضعی��ت نامطلوب تقاضای جهان��ی قرار گرفته 
اس��ت و به زودی با کس��ادی تابستان جایگزین 
خواه��د ش��د. به نق��ل از چندی��ن منبع خبری 
بخ��ش تولی��د محصولات ف��ولادی در چین نیز 
درحال حاض��ر تحت تاثی��ر وضعی��ت نامطلوب 
تقاض��ای جهانی قرار گرفت��ه و اقتصاد جهان با 
رکود مواجه شده است. بررسی ها نشان می دهد 
افزایش نرخ بهره و دلار قوی تر مانند یک عامل 
منفی بر روی کالاهایی که به دلار قیمت گذاری 

می شوند، تاثیر می گذارد.
در ای��ن می��ان معامله گ��ران گ��زارش دادند 
بلاتکلیف��ی ک��ه بازارها را فراگرفته اس��ت نوعی 
تنف��ر از س��رمایه گذاری را نیز به وج��ود آورده 
اس��ت. باید توجه داش��ت که ای��ن بلاتکلیفی از 
منابع بس��یاری نشأت می گیرد، این منابع شامل 
جنگ در اوکراین، بن بس��ت سقف بدهی ایالات 

متحده و احتمال یک انتخابات ریاست جمهوری 
تلخ در سال آینده و همچنین روابط پرخاشگرانه 

واشنگتن با پکن می باشد.
به نقل از چندین منبع خبری، در کشور چین 
که بزرگترین مصرف کننده فلزات اس��ت، اهداف 
رشد متوس��ط تعیین شده توسط دولت مرکزی 
نتوانسته اس��ت تقاضا را تحریک کند. بررسی ها 
نش��ان می دهد بازار املاک همچنان یک نگرانی 
عمده دارد و سطح چشمگیر بدهی دولت محلی 

در این بازار مشاهده شده است.
همچنی��ن تحلی��ل گران ب��ازار اع��لام کردند 
اگ��ر پکن علاق��ه بیش��تری برای ب��ه کارگیری 
محرک های بیشتری داشته باشد، می  تواند مس 
و س��نگ آهن را نجات دهد. بررس��ی ها نش��ان 
می دهد کمبود نس��بی مس و نقش محوری آن 

در انتقال انرژی، تاثیر مهمی در هر گونه کاهش 
کوتاه مدت ایجاد می کند.

 Goldman بای��د توجه داش��ت ک��ه گ��روه
Sachs هن��وز ه��م پیش بینی می کن��د که نرخ 
مس تا ماه می سال آینده به ۱۰۰۰۰ دلار در هر 
تن برس��د. این در حالی است که یکی از مدیران 
یک شرکت بازرگانی مستقر در چین اعلام کرد 
ممکن اس��ت پنج سال طول بکش��د تا تقاضای 
فولاد چین که بزرگترین محرک نرخ سنگ آهن 

است، به طور قابل توجهی بهبود یابد.
بررس�ی�می�زان�کاه�ش�تولی�د�در���

فلزات�اولیه
فعالان بازار اعلام کردند چین که تا حد زیادی 
بزرگترین تولید کننده فولاد جهان است، احتمالا 
امس��ال در راس��تای اهداف اقلیمی خود دوباره 

تولید خود را کاهش خواه��د داد. طبق گزارش 
انجم��ن جهانی ف��ولاد، تولید جهان��ی فولاد در 
س��ال ۲۰۲۳ کاهش یافته اس��ت. گروه صنعتی 
Capital Economics در یادداش��تی اع��لام 
کرد که تولید محصولات فولادی چین در س��ال 
۲۰۲۳ همچنان ۴.۱ درصد بیش��تر از س��رعت 
تولید در چهار ماه نخس��ت س��ال گذشته است، 
بنابراین حتی پس از تعدیل نرخ فولاد در آوریل، 
به وض��وح زمینه برای کاهش بیش��تر تولید در 

چین وجود دارد.
 ب��ه نق��ل از برخ��ی تاج��ران، کاه��ش تولید 
محصولات فولادی در چین یک تهدید مستقیم 
برای مصرف س��نگ آهن می باشد. از آنجایی که 
اقتصاد چین باعث کاهش تولید فولاد می ش��ود، 
می��زان تقاض��ا برای س��نگ آهن کام��لا به این 

بستگی دارد که سایر کشورهای در حال توسعه 
با چه س��رعتی می توانند س��هم خود را از تقاضا 
در مس��یر شهرنش��ینی افزایش دهند. همچنین 
باید توجه داش��ت که برخ��لاف مس، نیاز جهان 
ب��ه کربن زدایی چالش ه��ای خاص خود را برای 

سنگ آهن و فولاد ایجاد خواهد کرد.
در این میان معامله گران گزارش دادند بیشتر 
بحث در مورد بازارهای آهن در سنگاپور در هفته 
گذشته بر گسترش فولاد سبز و روش های تولید 
فولاد با حداقل کربن متمرکز ش��ده است که به 
عیارهای بالاتر س��نگ آهن نیاز دارند. در نتیجه 
این امر احتمالا باعث افزایش نرخ مواد با کیفیت 
بهتر می ش��ود و نرخ سنگ معدنی را که معمولا 
استخراج شده و در مبادلات آتی معامله می شود، 

کاهش می دهد.

 افت نرخ سنگ آهن 
در چین

رکود تقاضای فولاد نرخ س��نگ آهن وارداتی را 
در چین پایی��ن آورده در حالی ک��ه فعالیت بازار 

سنگ آهن بهتر شده است. 
متوس��ط نرخ سنگ آهن خلوص ۶۲ درصد ۱.۸ 
دلار افت روزانه داش��ته ۱۰۲.۶۵ دلار هر تن سی 

اف آر ثبت شد.
 ب��ه گزارش فولاد ای��ران، تقاضای فولاد در بازار 
داخل��ی چی��ن در رکود بوده و بر جو بازار س��نگ 
آهن اثر منفی گذاش��ته است اگرچه حاشیه سود 
 واردات بهب��ود یافته و تعداد معاملات بهبود یافته 

است.
ب��ازار انتظ��ار دارد در چین بس��ته های محرک 
اقتصادی بیش��تری ارائه شود تا در نیمه دوم سال 

شرایط اقتصادی بهبود یابد.

 بازار قراضه ترکیه
 پس از انتخابات

قیمت قراض��ه در ب��ازار واردات ترکیه در ثبات 
است. پس از به سرانجام رسیدن دور دوم انتخابات 
ریاست جمهوری ترکیه حال بازار دچار ابهامات و 

نگرانی های زیادی شده است. 
متوسط نرخ قراضه سنگین ۲۰-۸۰ در ۳۸۵دلار 

هر تن سی اف آر در ثبات است. 
افت ارزش لی��ر ترکیه درحال حاضر بیش��ترین 
توج��ه فعالان ب��ازار را به خود جل��ب کرده چون 

قدرت خرید آنها را کم کرده است.
به گزارش فولاد ایران، پس از دور دوم انتخابات 
ارزش لیر ترکیه نسبت به دلار به پایین ترین سطح 
خود رسیده روز گذش��ته ۲۰.۴۱ لیر هر دلار بود. 
باید دید بازار نس��بت به تصمیمات پارلمان جدید 

چه واکنشی نشان خواهد داد. 

تقاضای ضعیف چین و 
کاهش بیشتر تولید فولاد

ب��ا توجه به اینکه بازار ف��ولاد چین در محاصره 
بهبود اقتصادی کندی اس��ت، منابع ب��ازار انتظار 
دارند که تولید فولاد این کش��ور با توجه به رکود 
تقاضا، برای تثبیت روند نزولی نرخ در بازار داخلی 

فولاد کاهش یابد.
به گزارش ف��ولاد ایران، از آنجای��ی که ژوئن تا 
جولای به طور س��نتی فصل کن��دی تقاضا تلقی 
می ش��ود، کارخانه های فولاد چین ممکن است به 
دنبال کاهش تولید باشند تا تولید فولاد خام خود 

را در سطح سال ۲۰۲۲ نگه دارند. 
دول��ت چین هن��وز به طور رس��می هدف خود 
را ب��رای می��زان تولید فولاد خام در س��ال ۲۰۲۳ 
اعلام نکرده، اما برخی منابع اعلام کردند که سقف 
 تولید مطابق با سطح سال ۲۰۲۲ پیش بینی شده 

است.
دولت چین به هیچ وج��ه تاریخ خاصی را برای 
کاهش تولید فولاد تعیی��ن نخواهد کرد، بنابراین 
کاهش تولید فولاد احتمالاً در امسال بیشتر مبتنی 
بر روند بازار خواه��د بود. برخی امیدوارند که نرخ 
فولاد چین در س��ه ماهه س��وم س��ال در بحبوحه 
کاه��ش تولید فولاد و بهبود تقاضای فصلی دوباره 

بالا برود.
داده های انجمن آهن و فولاد چین نشان داد که 
تولی��د روزانه فولاد خام چی��ن در ۲۰ روز اول ماه 
مه با ۱ درصد کاهش نسبت به میانگین روزانه در 

آوریل به ۲.۹۰۸ میلیون تن رسید.
 انتظار می رود کاهش تولید فولاد چین در ژوئن 
تا جولای شدت یابد، زیرا تقاضای ضعیف همچنان 

حاشیه سود کارخانه ها را کاهش می دهد.

اخبار

بازارهای فولاد و سنگ آهن چین در چند سال گذشته به 
دلیل عوامل مختلف در داخل و خارج از کشور، نوسانات قابل 
توجهی را تجربه کرده اند و انتظار می رود بازارها همچنان به 

نوسانات خود ادامه دهند.
به عنوان کالاهایی مهم، فولاد و س��نگ آهن می توانند به 
ش��دت تحت تأثیر ش��رایط بازارهای بین المللی قرار گیرند. 
درحال حاضر، چین هنوز در مرحله بهبود پس ازکرونا است، 
بنابراین بازار به ش��دت تحت تأثیر عوامل ژئوپلیتیک، فش��ار 
تورمی بالا در اتحادیه اروپا و ایالات متحده امریکا قرار گرفته 
و نگرانی های ناش��ی از بحران بانکی در برخی کش��ورها نیز 
مطرح اس��ت. همه این عوامل منجر به افزایش عدم اطمینان 

بازار و نگرش ریسک گریزی شده است.
به گزارش فولاد ای��ران، در این زمینه، صنعت فولاد چین 

متحمل زیان های زیادی شده است. علیرغم معرفی بسیاری 
از سیاس��ت های محرک ب��رای حمایت از بهبود ب��ازار، عدم 
قطعیت ه��ای قابل توجهی همچنان وجود دارد. با این وجود، 
تحلیلگران معتقدند بهبود و توس��عه اقتصادی پایدار اس��ت، 

اگرچ��ه این فرآیند ممکن اس��ت نیاز به زم��ان قابل توجهی 
داشته باشد.

ب��ا بهبود و توس��عه اقتصادی پایدار چی��ن، انتظار می رود 
تقاض��ای فولاد چی��ن در کوتاه مدت در س��طح خوبی باقی 
بمان��د. با این ح��ال، در میان مدت و بلندمدت، با رس��یدن 
ساخت وساز شهری چین به س��طح معینی از توسعه، انتظار 

می رود تقاضای فولاد کاهش یابد.
علاوه بر این، سیاس��ت های اعمال شده توسط دولت چین 
در س��ال های اخیر نیز نش��ان دهنده تمایل به کاهش تولید 
فولاد خام این کش��ور اس��ت. این عوامل، هم��راه با افزایش 
سرمایه گذاری در کوره های قوس الکتریکی در داخل کشور، 
احتم��ال تضعیف تدریجی تقاضای س��نگ آهن چین را بالا 
می ب��رد. تغییری در ذهنیت تولیدکنندگان فولاد از بهره وری 

بالا و راندمان بالا به سمت مدیریت هزینه و حفظ سوددهی 
صورت گرفته اس��ت. این تغییر یک انتخ��اب اجتناب ناپذیر 
برای انطباق با توس��عه بازار بوده است. در نتیجه، استفاده از 
س��نگ آهن با عیار پایین تر به می��زان قابل توجهی افزایش 
یافته اس��ت. با این حال با توجه به اهداف بلند مدت س��بز، 
کاهش انتشار گازهای گلخانه ای همچنان یکی از ملاحظات 
کلیدی برای آینده ش��رکت های فولادی چین اس��ت. از این 
منظر، انتظار می رود تقاضا برای سنگ آهن با عیار متوسط و 

بالا در سطح خوبی باقی بماند.
بی شک ش��اهد ارتقاء و به کارگیری تدریجی فناوری های 
جدی��د ذوب مانن��د متال��ورژی هی��دروژن هس��تیم. ای��ن 
فناوری های جدید بدون شک نقش مثبتی در کربن زدایی و 

توسعه صنعت فولاد چین ایفا خواهند کرد.

گ��روه BHP بزرگترین مع��دن کار جه��ان از همکاری با 
مایکروس��افت خبر داده اس��ت. مایکروس��افت قرار اس��ت با 
اس��تفاده از هوش مصنوع��ی در زمینه اس��تخراج و فرآوری 
مس با BHP همکاری کن��د. BHP وعده داده تا به کمک 
هوش مصنوعی به زودی استخراج و فرآوری مس را متحول 

می کند.
به گزارش ایراس��ین، دش��واری اس��تخراج مس از معادن، 
ب��زرگان این ح��وزه را به فکر اس��تفاده از ه��وش مصنوعی 
انداخت. گ��روه BHP در بیانیه ای اعلام کرد با هدف بهبود 
فرآیند اس��تخراج و فرآوری مس از معادن با مایکروسافت در 

زمینه هوش مصنوعی همکاری خواهدکرد.
داده ها نشان می دهد تقاضا برای مس روندی صعودی دارد 
در حال��ی  که عرضه  مس طی س��ال های آینده محدود باقی 
می ماند. یک موسسه اروپایی تخمین می زند تقاضا برای مس 

در ط��ول ۱۰ س��ال آینده بیش از ۵۰ درصد رش��د می کند. 
گروه صنعتی BHP نیز در بیانیه خود مدعی ش��دند تقاضا 
برای مس در ۳۰ س��ال آینده دو برابر خواهد ش��د در حالی 
که س��رمایه گذاری جدیدی در حوزه مس انجام نشده  است 
و حتی اگر امروز س��رمایه گذاران ب��ه این حوزه ورود کنند تا 
حصول نتیجه س��ال ها زمان می برد. ضم��ن اینکه بزرگترین 
چالش معادن مس پیدا کردن معادن جدید اس��ت در نتیجه 
فعالان به جای پیدا کردن معادن جدید روی بهره وری معادن 
فعلی متمرکز هس��تند و حالا در جدیدترین اخبار BHP به 

فکر استفاده از هوش مصنوعی در این حوزه است.
ورا تایل��ر، مدیر ارش��د فن��ی BHP گفت: با اس��تفاده از 
داده های بلادرنگ از کارخانه هایی که سنگ معدن را پردازش 
می کنن��د در ترکیب با توصیه های مبتنی بر هوش مصنوعی 
پلتفرم Azure مایکروس��افت، اپراتوره��ای کارخانه توانایی 

تنظیم متغیرهایی را خواهند داش��ت که بر فرآوری س��نگ 
معدن و بازیابی عیار تأثیر می گذارند.

کمت��ر از چند م��اه از زمان معرفی نخس��تین نمونه هوش 
مصنوعی می گذرد و مش��خص نیس��ت ورود این تکنولوژی 
به عرص��ه معدن چه نتیجه ای خواهد داش��ت ولی مس��ئله 

اینجاس��ت در طول سال های گذشته تنها پیشنهاد ارائه شده  
برای کمک به معادن مس هوش مصنوعی بوده اس��ت. ثبات 
یا کاهش عرضه م��س در مقابل افزایش تقاضا چالش بزرگ 
بازار مس بود. بررسی ها نشان می دهد دست کم در طول ۱۰ 
سال گذشته سرمایه گذاری بزرگی در حوزه معادن مس انجام 
نشده اس��ت و براساس بیانیه BHP پیدا کردن معادن جدید 
و بهره برداری از آنها ش��اید بیش از ۱۰ سال زمان نیاز داشته 
باش��د. به همی��ن دلیل بزرگان حوزه مع��دن در تلاش برای 
خرید معادن کوچک هستند و یا با تبلیغات سعی در افزایش 
سرمایه گذاری در این حوزه دارند. حالا خبر استفاده از هوش 
مصنوعی توسط BHP تنها پیشنهاد متفاوت تولیدکنندگان 
برای ایجاد تعادل میان عرضه و تقاضای مس اس��ت. البته با 
توجه به اینکه این همکاری تازه آغاز شده است برای حصول 

نتیجه آن باید منتظر ماند.

آینده�بازارها�فولاد�و�سنگ�آهن�چین

استفاده�از�هوش�مصنوعی�در�استخراج�مس
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ابطال مجوزهای کاغذی در بخش معدن
گروه معدن

مع��ادن از جمله بخش های اقتصادی کش��ور 
اس��ت ک��ه می توان��د س��ودآوری زی��ادی برای 
کش��ورمان داش��ته باش��د؛ اما به دلی��ل برخی 
مش��کلات و کاس��تی ها ای��ن بخ��ش اقتصادی 
خوب رش��د نکرده و به اعتقاد برخی کارشناسان 
اقتصادی مغفول مانده است. به طوری که حتی 
رهب��ر معظم انقلاب هم به این مس��ئله اش��اره 
کرده و فرموده اند باید به معادن توجه بیش��تری 
معطوف شود تا بتوان از این بخش به عنوان یکی 
از بخش های س��ودآور اقتصادی بهره مند شد. اما 
رش��د معادن نیازمند این اس��ت که در مجلس، 
دولت و بخش خصوصی یکسری اقدامات مفیدی 
انجام ش��ود. تا این بخش پا به پای بخش صنعت 

و بازرگانی رشد کند و سودآوری داشته باشد.
اقدام�ات�مجلس�برای�بهبود�اوضاع���

معادن
س��ید جواد حس��ینی کیا نماینده مجلس در 
خص��وص اقدام��ات مه��م مجلس ب��رای بهبود 
اوض��اع معادن در کش��ور به ب��ازار گفت: عده ای 
اعتقاد دارند معادن مدتی است مورد بی توجهی 
قرار گرفته که این مس��ئله ج��ز گلایه های رهبر 
معظم انقلاب هم بوده است که باید این حوزه در 

کوتاه ترین زمان ممکن احیا شود.
وی اف��زود: ما مجلس��ی ها هم در کمیس��یون 
صنایع این مس��ئله را پیگیری می کنیم که طی 
ماه ه��ای اخیر برخی اقدام��ات خوب هم در این 

رابطه انجام شده است.
حسینی کیا خاطر نشان کرد: یکی از اقدامات 
خوب این بوده که مجوزهای کاغذی را در وزارت 
صنعت و معدن همگی را پیگیری کرده و ابطال 
کردیم. که این کار بسیار بزرگی بوده است. یعنی 
همه معادن از اول به مزایده گذاش��ته ش��دند تا 

افراد جدیدی وارد حوزه فعالیت معادن شوند.
نماین��ده مجلس اظهار کرد: در واقع این مورد 
یک��ی از مهم ترین اقدامات ب��وده که افرادی که 
مج��وز دارن��د ام��ا کار را راه ان��دازی نمی کنند 
مجوزهایشان باطل ش��ود. قرار است مجوزهایی 
که برای معادن صادر می شود، هم مدت دار باشد 

و هم اگر کاری انجام ندادند باطل شوند.
وی افزود: مس��ئله دوم معافیت ه��ای مالیاتی 
است که معافیت هایی که در ابتدای زنجیره قرار 
داش��ت به انتهای زنجیره تولید انتقال داده شد. 
س��نگ آهن برای فروش معافیت مالیاتی داشت 
درحال��ی که به تکمی��ل زنجیره که می رس��ید 

معافیت های مالیاتی اش برداشته می شد. اما برای 
بهبود عملک��رد واحدهای تولی��دی این قوانین 
جابه جا شدند. یعنی معافیت های مالیاتی از اول 

زنجیره به انتهای زنجیره منتقل شدند.
وی تاکی��د کرد: یعنی در ابتدای زنجیره نباید 
صادرات داش��ته باش��یم. برای همی��ن معافیت 
مالیات��ی اش را برداش��تیم و به انته��ای زنجیره 
انتقال دادیم تا بدین وس��یله از خام فروش��ی در 

حوزه معادن جلوگیری شود.
حس��ینی کیا تصریح ک��رد: البته در این حوزه 
اقدامات خوب زیادی انجام ش��ده اس��ت. یعنی 
توجه ها ب��ا تلنگر رهبرمعظم انقلاب به س��مت 
معادن کشیده شد. البته اقداماتی که انجام شده 
کافی نیست و باید کارهای بیشتری در این رابطه 

صورت پذیرد.
زنجیره�ه�ای�تولی�د�م�واد�معدن�ی���

نیازمند�حمایت�های�دولتی
حس��ین نایب درخت��ان، مدیرعامل ش��رکت 
تولید کنن��دگان محص��ولات ف��ولاد تبری��ز در 
گفت وگ��و با بازار بی��ان کرد: از جمل��ه اقدامات 
مهمی که برای بهبود عملکرد معادن باید صورت 
گیرد این است که با اقدامات مختلف جلوی خام 
فروشی ها گرفته شود. چرا که آنچه که در حوزه 
مع��ادن و صنایع معدنی برای کش��ور مفید واقع 

می شود فرآوری شدن مواد خام معدنی است.
وی افزود: وقتی موادی مثل س��نگ آ هن که 

ارزش زیادی هم دارد به صورت خام فروخته و یا 
صادر شود در واقع برای کشور سودآوری زیادی 
نخواهد داشت. اما دولت با اقدامات مفید و موثر 
باید کاری کند تولیدکنندگان ترغیب شوند مواد 
معدنی استخراج شده را به صورت فرآوری شده 

با ارزش افزوده بالا صادر کنند.
وی گفت: بخش اعظم کنس��انتره و گندله در 
کش��ور ما صادر می ش��ود. علتش هم این اس��ت 
که دولت برای این ک��ه بتواند روی این پروژه ها 
کار کند و مواد به صورت خام صادر نش��ود. باید 
کارخانه های تبدیل س��نگ آهن به کنس��انتره و 
تبدیل کنسانتره به گندله و آهن اسفنجی را در 
زنجیره تولید مورد حمایت های ویژه ای قرار دهد.

نایب درخت��ان اظهارکرد: اگ��ر دولت حمایت 
های��ش را در ای��ن حوزه ها افزای��ش دهد بخش 
خصوصی با رغبت بیشتری در تولید این زنجیره 
فعالی��ت می کن ن��د ک��ه نتیجه آن ه��م رونق 
اقتصادی و پیش��رفت در ای��ن حوزه های معدنی 

است.
مدیرعامل ش��رکت تولید کنندگان محصولات 
فولاد تبریز تاکید کرد: باید برای تولید محصولات 
معدنی و تبدیل مواد خام به محصولات فرآوری 
ش��ده با ارزش، مشوق ها، یارانه ها و معافیت های 
مالیاتی در نظر گرفته ش��ود تا گروه های مختلف 
وارد کار ش��ده و پروژه ه��ای معدنی را به نتیجه 

برسانند.

رشد�معادن�در�گرو�سرمایه�گذاری���
پیم��ان افضل، کارش��ناس زمین شناس��ی و 
اکتشافات معدنی به بازار گفت: برخی از کشورها 
زمانی که ما تولیدات معدنی داشتیم آنها چیزی 

نداشتند و حتی توان تولید هم نداشتند.
 اما ما هم ظرفیت های معدنی داریم، هم منابع 
ان��رژی و هم نیروی انس��انی خ��وب و کار بلدی 
در کش��ورمان وجود دارد ؛ اما به دلیل س��اختار 
بسیار اشتباه سیاس��ی و مدیریتی و به طبع آن 
س��اختار اقتصادی تمامی مزیت های نسبی مان 
 را از دست داده و در واقع هیچ کاربردی برایمان 

ندارد.
وی افزود: کش��ورهایی مانند ویتن��ام، عمان، 
امارات و عربس��تان طی سال های اخیر به شدت 
در زمینه ه��ای معدنی در حال رش��د هس��تند. 
چه کس��ی فکرش را می کرد عربس��تان به یکی 
از کش��ورهای معدن��ی دنی��ا تبدی��ل ش��ود؟ یا 
ویتنام را اگر با ایران مقایس��ه کنید این کش��ور 
از نظر وس��عت و امکانات و ظرفیت های معدنی 
چق��در ب��ا ایران قابل مقایس��ه اس��ت. م��ا باید 
این ها را درس��ت ببینیم و رویش��ان درست فکر 
 کرده و اندیش��ه کنیم. اینها نکات بس��یار مهمی 

Iستند.
این کارش��ناس زمین شناس��ی و اکتش��افات 
معدنی اظهار ک��رد: یک س��رمایه گذار امروز در 
سرتاسر دنیا انتخاب های متعددی دارد. کشوری 

مانند عمان ۳۰ سال یا ۲۰ سال پیش چه مزیت 
نس��بی در بخش اقتصاد داش��ت. ما باید به این 
موارد دقت کنیم. امروز کشوری مثل آذربایجان 
هم به یکی از جذب کنندگان سرمایه های ایرانی 

تبدیل شده است.
به گفته وی، س��رمایه گذار را باید مورد حرمت 
و احترام قرار دهیم. زیرا س��رمایه گذار هم تا یک 
مدت��ی پول تزریق می کند س��پس بع��د از یک 
زمانی توقع سود دهی واحد معدنی را دارد. یعنی 
واحد معدنی هم خرج خودش را در بیاورد و هم 

سودآوری داشته باشد.
افض��ل خاطر نش��ان ک��رد: الان می بینیم که 
معادن در حال عمیق تر ش��دن هس��تند و این 
یک حقیقتی انکار ناپذیر اس��ت که در تمام دنیا 
معادن ارزش و جایگاه خودشان را پیدا کرده اند. 

و عیارها در حال کاهش هستند. 
بنابراین س��رمایه گذاری در ای��ن زمینه قطعا 
بیش��تر می شود. وی ادامه داد: یک زمانی معادن 

سطحی و عیارها بالاتر و در دسترس تر بود.
 هزینه استخراج و فرآوری بسیار کمتر بود. اما 
الان این طور نیس��ت و سرمایه گذاری اکتشافی، 

استخراجی و فرآوری قابل ملاحظه است.
افض��ل تاکید کرد: ول��ی وقتی مع��ادن رونق 
بگیرند به قدری س��ودآوری دارد که تمامی این 
موار را می پوشاند منتهی الان مسئله ای که وجود 
دارد این است روندهای کنونی جواب گو نیست. 
باید شرایطی به وجود اید که بتوانیم با روش های 
مختل��ف س��رمایه گذران را س��مت فعالیت های 

معدنی ترغیب کنیم.
وی گف��ت: تا زمان��ی که س��رمایه گذاران چه 
داخل��ی و چه خارجی م��ورد حمایت های دولت 
قرار نگرفته و انگیزه س��ودآوری برایش��ان ایجاد 
نش��ود به این سمت و سو کشیده نمی شوند و تا 
سرمایه گذار وارد معادن نشود ما نمی توانیم توقع 
داش��ته باشیم که این حوزه رشد کند و ما شاهد 

رشد و شکوفایی اش باشیم.
 معافیت های مالیاتی اس��ت که معافیت هایی 
ک��ه در ابتدای زنجیره قرار داش��ت ب��ه انتهای 

زنجیره تولید انتقال داده شد.
 از جمل��ه اقدام��ات مهم��ی که ب��رای بهبود 
عملکرد مع��ادن باید ص��ورت گیرد این اس��ت 
که ب��ا اقدام��ات مختل��ف جلو خام فروش��ی ها 
گرفت��ه ش��ود. چ��را ک��ه آنچ��ه ک��ه د ر حوزه 
مع��ادن و صنای��ع معدن��ی ب��رای کش��ور مفید 
 واقع می ش��ود فرآوری ش��دن مواد خام معدنی 

است.

ام��ام جمع��ه شهرس��تان آبی��ک قزوی��ن گف��ت: منطقه 
پیغمب��ر ک��وه در آبی��ک ی��ک منطق��ه بکر طبیعی اس��ت 
ک��ه برخ��ی دلالان و واس��طه ها به دنب��ال س��ودجویی و از 
س��رگیری فعالی��ت معدن��ی در آن هس��تند ل��ذا انتظ��ار از 
مس��ئولان این اس��ت که به خواس��ت مردم توجه داش��ته و 
 دس��تور توقف دائ��م فعالیت معدنی را در ای��ن منطقه صادر 

کنند.
به گزارش ایس��نا، حجت الاس��لام س��ید محمد حس��ینی 
میرامین��ی با اش��اره ب��ه اینکه شهرس��تان آبیک در ش��عاع 
۹۰کیلومت��ری ته��ران ق��رار دارد، اظهار کرد: در س��ال های 
گذشته مصوبه ای مبنی بر دور شدن صنایع از تهران و انتقال 
آنها به ش��عاع ۹۰ کیلومتری صادر شد. در این راستا، بیشتر 
صنایع در شهرستان آبیک متمرکز شدند و این شهرستان به 

کانون آلودگی تبدیل شد.
وی ادامه داد: معادن کارخانه س��یمان و آلودگی های ایجاد 
ش��ده از فعالیت آن کارخانه، فرآورده های بتنی س��یپورکس، 
گاوداری های صنعتی چند هزار رأسی، دشت نمکی اله آباد در 
جنوب شهرستان، شرکت های بزرگ مرغ گوشتی و تخم گذار، 

همچنین وجود نیروگاه شهید رجائی همچون نعل اسبی دور 
شهر آبیک قزوین را فراگرفته اند.

وی بیان کرد: در قسمت شمالی شهر یک منطقه کوهستانی 
به نام »پیغمبرکوه« وجود دارد که زیس��تگاه طبیعی و بکری 
است و گونه های خاص جانوری دارد و وجود درختان ارس با 
بیش از ۳۰۰۰ سال عمر نشان دهنده ارزش بالای این منطقه 
اس��ت علاوه بر این وجود قنات های قدیمی و کریدور تصفیه 

هوای شمال شهر، بر اهمیت این منطقه افزوده است.
حس��ینی میرامینی ادامه داد: از سوی دیگر به دلیل ارتفاع 
این کوه، جلوی طوفان های نمکی و غباری این منطقه دشت 
بادخیز گرفته ش��ده و خلاف جنوب ش��هر که نمکزار است، 

شرایط بسیار نابی برای زندگی ایجاد کرده است.
وی گفت: در این منطقه سال های متمادی فعالیت معدنی 
صورت گرفته اما در س��ال ۱۳۹۷ با دعوت به حضور گسترده 
مردم��ی و همکاری مس��ئولان وقت و نماین��دگان مردم در 
مجلس شورای اسلامی فعالیت معدنی در این منطقه محدود 
ش��د تا بتوان راه تنفس ش��هر را باز کرد و از تخریب شتابان 
منطق��ه طبیع��ی و بکر جلوگی��ری کرد. این مقام مس��ئول 

خاطرنشان کرد: اما متأسفانه به تازگی اخباری مبنی بر اینکه 
برخی دلالان و واسطه ها با وجود تصمیم استانداری، شورای 
تأمین اس��تان و شهرس��تان و خواس��ت و مطالبه جدی و به 
ح��ق مردمی مبنی بر توقف فعالیت معدن��ی در این منطقه، 
عزم خود را جزم کرده اند تا بتوانند با سودجویی و لابی گری؛ 

فعالیت معدنی را از سر بگیرند. 
وی عنوان کرد: تعداد این ش��رکت ها بس��یار زیاد اس��ت و 
ب��ه محض فعالیت یک ش��رکت در این منطق��ه، پای مابقی 

شرکت ها و دلالان نیز باز می شود. 
ل��ذا این موضوع به عنوان خواس��ت و مطالب��ه مردمی در 
خطبه ه��ای نماز جمعه ب��ا رعایت اص��ول مطالبه گری و در 
چارچ��وب قانون عنوان ش��د و با حضور مردم، مس��ئولان و 
اس��تاندار تاکن��ون موفق به توق��ف فعالیت معدن��ی در این 
منطقه شده ایم. امام جمعه شهرستان آبیک تصریح کرد: سه 
هفته قبل، شورای معادن اس��تان قزوین هرگونه توقف همه 
فعالیت ه��ای معدنی در این منطق��ه را تصویب کرد و اکنون 
برای تأیید نهایی به ش��ورای عالی معادن کش��ور ارسال شده 

است.

حس��ینی میرامین��ی بیان ک��رد: درحال حاض��ر مطالبه و 
خواس��ت به حق مردم ش��ریف و مظلوم شهرستان آبیک این 
اس��ت که ش��ورای عالی معادن کش��ور رأی صادره از شورای 
معادن اس��تان قزوی��ن را مبنی بر توق��ف فعالیت معدنی در 
منطق��ه کوه پیغمبر تأیید و رأی توق��ف دائم فعالیت معدنی 
را ص��ادر کن��د و ح��ال که مس��ئولان و مردم شهرس��تان و 
اس��تان به جمع بن��دی و اتفاق نظر برای حف��ظ این منطقه 
بکر و طبیعی رس��یده اند، از مس��ئولان کش��وری نیز انتظار 
 ای��ت به این مطالبه مردمی دقت نظر و توجه لازم را داش��ته 

باشند.

مدی��رکل صنعت، مع��دن و تجارت اس��تان 
زنجان گفت: هم اکنون در استان ۴۴۷ محدوده 
معدنی ثبت شده وجود دارد که ۸۰ فقره سلب 
صلاحیت ش��ده و ۳۶۷ فق��ره دارای بهره بردار 

است.
به گزارش ایس��نا، مجید گلشنی با بیان اینکه 
۳۶۷ فقره دارای پروانه بهره برداری هس��تند اما 
فعال نیس��تند، اظهار کرد: س��ال گذشته ۱۵۰ 
فق��ره معدن غیرفعال داش��تیم که ۲۴ فقره آن 
در دو مرحله مستقیم و غیرمستقیم )مزایده( به 

چرخه فعالیت وارد شدند. 
وی ب��ا اش��اره به اختص��اص ۲ ش��عبه ویژه 
پیگی��ری مس��ائل مرب��وط به ح��وزه معدن در 
دادس��رای زنجان، افزود: نداشتن بازار مناسب، 
نبود بخش های صنایع معدنی و وجود معارضان 
محلی اعم مشکلات واحدهای معدنی غیرفعال 

است . 
مدی��رکل صنعت، مع��دن و تجارت اس��تان 
زنج��ان با بی��ان اینکه ب��ه دنبال گره گش��ایی 
مش��کلات مع��ادن غیرفع��ال هس��تیم، اذعان 
ک��رد: در بخ��ش مع��دن نیازمن��د توجه جدی 
ب��ه امر اکتش��اف، فرهنگ س��ازی و شناس��ایی 

 زنجیره های مغفول و هدایت س��رمایه گذاری ها 
هستیم.

وی ب��ا بیان اینک��ه یک��ی از مهم ترین دلایل 
تعطیلی یا غیرفعالی و نیمه فعالی معادن، مسئله 
اکتشاف اس��ت، ادامه داد: خوشبختانه در مسیر 
بازگش��ت حقوق دولتی معادن گام های موثری 

برداشته شده است. 
گلش��نی ب��ا اش��اره ب��ه اینکه بخ��ش عمده 
بدهی های��ی ک��ه داریم به س��ال های ۹۷ - ۹۸ 
برمی گ��ردد و این برایمان نگران کننده اس��ت، 
خاطرنش��ان کرد: چ��ون ضمانت نامه ه��ا به روز 
نیست و ما برای این معادن ضرب الاجل تعیین 
کردیم که امیدواریم تا پایان خردادماه اقدامات 

خوبی در این حوزه انجام شود.

عملی��ات اکتش��اف ذخایر پنه��ان و عمقی 
معدنی غرب اس��تان خراس��ان رضوی با کلید 
خوردن طرح برداش��ت ژئوفیزی��ک هوایی در 

پهنه های این منطقه آغاز شد.
به گ��زارش ایرن��ا، در آیین آغ��از این طرح 
گس��ترده معدن��ی ک��ه ب��ا حض��ور جمعی از 
مس��ئولان اس��تانی و شهرس��تانی در مح��ل 
فرودگاه س��بزوار برگزار شد، معاون استاندار و 
فرماندار ویژه سبزوار در سخنانی گفت: اجرای 
طرح ژئوفیزیک هوایی یکی از رویدادهای کم 
نظیر در منطقه غرب خراسان رضوی محسوب 

می شود.
حس��ین ابراهیمی کردیانی افزود: با عنایت 
دول��ت س��یزدهم، وزارت صنع��ت، مع��دن و 
تج��ارت و نیز پیگیری نماین��دگان منطقه در 
مجلس و مس��ئولان، این اقدام زیرساختی در 
ح��وزه معادن منطقه آغاز ش��ده ک��ه یکی از 
دستاوردهای آن فراهم ش��دن زمینه اشتغال 

و توسعه پایدار برای این خطه است.
وی تصریح ک��رد: همچنین ب��ا اجرای این 
عملی��ات ژئوفیزیک هوای��ی، اطلاعات جامع 
و کامل��ی از ظرفیت ه��ای معدن��ی منطق��ه 

فراهم ش��ده و با ترس��یم چش��م انداز، امکان 
س��رمایه گذاری در ح��وزه مع��ادن تس��هیل 

می شود.
حس��ین ش��ریعتمدار تهرانی، رئی��س اداره 
صنعت، مع��دن و تجارت س��بزوار نیز در این 
آیین گفت: انج��ام ژئوفیزیک منطقه در غرب 
خراس��ان رض��وی به هم��ت س��ازمان زمین 
شناس��ی ب��رای دارن��دگان مع��ادن و صنایع 

مختلف رویدادی مبارک است.
وی افزود: با اجرای این عملیات بزرگ، تمام 
ذخایر زیرزمینی در منطقه شناسایی بر اساس 
آن برنامه ری��زی لازم برای اس��تخراج و ایجاد 
صنایع فرآوری و ارزش افزوده فراهم می شود.

در راستای توسعه طرح تحول زمین شناسی 

و اکتش��اف معادن در کشور، آیین رونمایی از 
مطالع��ات ژئوفیزیک هوایی ب��ا حضور معاون 
وزیر صمت و رئیس س��ازمان زمین شناسی و 
اکتش��افات  معدنی کشور و مسوولان استانی و 

شهرستانی برگزار شد.
مطالعات ژئوفیزیک هوایی به میزان ۸۸هزار 
کیلومتر خط��ی از پهنه های شهرس��تان های 
س��بزوار و بردس��کن واقع در غرب خراس��ان 
رض��وی، به منظور شناس��ایی ذخای��ر معدنی 
پنهان اس��تان در مس��احتی بالغ بر ۲۰ هزار 

کیلومتر مربع انجام می شود.
منطقه س��بزوار دارای ۱۷۸ معدن در حال 
بهره برداری اس��ت که به لحاظ کمیت و تنوع 
مواد معدنی یک��ی از قطب های معدنی مطرح 

در کشور محسوب می شود.
مواد معدنی شناس��ایی شده در این منطقه 
شامل کرومیت، منگنز، مس، کانسنگ طلادار، 
آهن تیتانی��وم دار، گرانیت، مرمریت، تراورتن، 
مرمر، بنتونیت، س��نگ گچ، گچ خاکی، سنگ 
آهک، س��نگ لاش��ه و مالون، ش��ن و ماسه، 
فلدس��پات، کائول��ن، خاک صنعت��ی و تالک 

سرپانتین است. 

آبیک،�در�انتظار�توقف�فعالیت�معدنی�در�»پیغمبرکوه«
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معادن باید به مسئولیت 
اجتماعی خود عمل کنند

نماینده مردم قزوین، الب��رز و آبیک در مجلس 
شورای اس��لامی با بیان اینکه معادن باید در کنار 
م��ردم باش��ند، گفت: مع��ادن باید به مس��ئولیت 

اجتماعی خود در قبال راه ها عمل کنند.
به گزارش مهر، فاطمه محمدبیگی در نشس��ت 
بررس��ی وضعیت راه های کوهین با بیان اینکه در 
دو س��ال اخیر ۷۴ کیلومتر راه روستایی در بخش 
کوهین زیرسازی و آسفالت شده است، اظهار کرد: 
در این مدت ۳۱ کیلومتر روکش آس��فالت نیز در 

این بخش انجام شده است.
وی افزود: هرچند اقدامات انجام شده کم است و 
کافی نیست اما نشان دهنده زحمات زیادی است 
که در حال انجام است و امیدواریم استمرار داشته 

باشد.
نماینده مردم قزوین، الب��رز و آبیک در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه بخش کوهین مظلوم 
اس��ت، تاکید کرد: به دلی��ل روحیه بلند و مناعت 
طبع این مردم مطالبه کمتری از س��وی آنها انجام 

می شود اما ما نباید نیازهای این بخش را نبینیم.
وی تاکید کرد: برای هر آس��فالت یک کیلومتر 
جاده حدود ۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان هزینه 
می شود و بر همین اساس نیاز است بر حسن اجرا 

نیز نظارت شود.
محمدبیگ��ی با بیان اینکه مع��ادن باید در کنار 
مردم باش��ند، تصریح کرد: نمی ش��ود مردم هزینه 
مع��ادن را بدهند اما معادن مس��ئولیت اجتماعی 

خود را انجام ندهند.
وی اف��زود: ب��ا تفاهمنامه ای که با ق��رارگاه امام 
حسن مجتبی )ع( امضاء ش��ده ۷۰۰ کیلومتر راه 
روستایی در قزوین ایجاد و برای ۸۰۰ کیلومتر نیز 
روکش باید انجام شود و امیدواریم با این اقدامات 
چهره راه های روس��تایی بخ��ش کوهین نیز تغییر 

پیدا کند.
نماین��ده م��ردم قزوین، الب��رز و آبی��ک یادآور 
ش��د: کوهین ظرفیت خوبی برای تبدیل به مرکز 
گردش��گری دارد و ای��ن امی��د وج��ود دارد که با 

اقدامات انجام شده این ظرفیت احیا شود.

کاهش خام فروشی درگرو 
توسعه دانش بنیان ها

اس��تاندار س��منان خام فروش��ی مواد معدنی را 
نتیجه عدم ارتب��اط واحدهای صنعتی و معدنی با 
شرکت های دانش بنیان ارزیابی کرد و گفت: توسعه 
ش��رکت های دانش بنیان به کاهش خام فروشی ها 

کمک می کند.
به گزارش ایسنا، سید محمدرضا هاشمی اظهار 
کرد: اگر به دنبال رش��د اقتصادی هستیم باید به 

شرکت های دانش بنیان، بها و اهمیت بدهیم. 
وی تاکید کرد: استان سمنان یک استان معدنی 
اس��ت اما به دلیل عدم ارتب��اط واحدهای صنعتی 
و معدنی با ش��رکت های دانش بنی��ان، محصولات 

استخراج شده، خام فروشی می شد. 
اس��تاندار س��منان افزود: ۵۶ درصد از شرکت ها 
و واحدهای صنعتی اس��تان س��منان، کمتر از ۵۰ 
درصد تولید داش��تند که این نقیصه به دلیل عدم 

ارتباط با واحدهای فناورانه بوده است. 
وی بر لزوم بهره گیری حداکثری از ظرفیت های 
بس��یج تاکی��د و تصری��ح ک��رد: ب��رای مقابله با 
دسیس��ه های دش��من باید از تفکر بسیج استفاده 
کرد. هاش��می به عزم جدی استان در حوزه توجه 
ب��ه واحده��ای دانش بنیان اش��اره و خاطرنش��ان 
کرد: در طی دو سال گذش��ته، تعداد شرکت های 

دانش بنیان استان سمنان دو برابر شده است. 
اس��تاندار س��منان گف��ت: آمادگ��ی داری��م تا 
طرح ه��ای پایلوت ح��وزه گردش��گری، صنعتی و 
کش��اورزی بنیاد تعاون سپاه کش��ور را در استان 

سمنان میزبانی کنیم. 
وی ادامه داد: برای افزایش ماندگاری مس��افران 
و زائران استان سمنان، نیازمند ارائه طرح علمی و 
کاربردی از سوی شرکت های دانش بنیان هستیم. 

این مقام ارشد استانی اضافه کرد: توجه به تولید 
ثروت و پول در س��طح روستاهای کشور موجب از 

بین رفتن حاشیه نشینی خواهد شد. 
وی ب��ا بیان اینکه در س��ال گذش��ته  پارک  علم 
و فناوری اس��تان س��منان به عنوان دومین  پارک  
موفق کشور در تحقق شعار سال معرفی شد، گفت: 
خوشبختانه در س��ال گذشته، استان سمنان رتبه 
سوم کشور را در رشد اقتصادی به خود اختصاص 
داد.  وی ب��ه زیرس��اخت های صنعتی مناس��ب در 
اس��تان اش��اره و خاطرنش��ان کرد: نب��ود نیروی 
کارگری در اس��تان س��منان یک��ی از دغدغه های 

جدی بخش صنعت در استان سمنان است.
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در نمایشگاه شیامن چین بودیم که اعلام شد دولت 
به بهانه مبارزه با خام فروشی روی صادرات سنگ ۷۵ 

درصد عوارض گذاشته است و شاهد بودیم که فعالان 
ترکیه چقدر خوشحال شده بودند که می توانند بازار را 

از دست ما خارج کنند

فلزات

شنبه
 13 خرداد 1402
 14 ذی القعده 1444
 3 ژوئن 2023
 سال ششم  شماره 1082

معاون طرح های توسعه معادن و صنایع معدنی ایمیدرو 
تاکید ک��رد: هیچ گونه محدودیت قانونی ب��رای واگذاری 
 اکتش��اف معادن ب��ه بخش خصوص��ی یا دولت��ی وجود 

ندارد.
به گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو، حس��ام مقدمعلی با 
حضور در برنامه »میز اقتصاد« ش��بکه خب��ر تاکید کرد: 
بر اساس قانون معادن هر شخص حقیقی یا حقوقی مجاز 
به فعالیت در حوزه اکتشاف معادن در سراسر کشور است 
و بنابرای��ن هیچ گون��ه محدودیت قانونی ب��رای واگذاری 

اکتشاف معادن به بخش خصوصی یا دولتی وجود ندارد.
وی به ظرفیت های معدنی کش��ور اش��اره کرد و گفت: 
تا زمانی که این ظرفیت ها بالفعل نش��ود نمی توان شاهد 

اثرات ملموس آن در زندگی مردم بود.
مقدمعلی با اش��اره به ریس��ک بالا و نیاز به ارقام بالای 
س��رمایه گذاری به عنوان مهم ترین مشکلات اکتشاف در 
فازهای شناسایی و پی جویی افزود: ایمیدرو به عنوان یک 
س��ازمان توسعه ای پس از اکتشاف معادن آنها را از طریق 

مزایده جذب س��رمایه گذار به فعالان دارای صلاحیت در 
بخش معدن و صنایع معدنی واگذار می کند.

مع��اون طرح ه��ای توس��عه مع��ادن و صنای��ع معدنی 
ایمی��درو اع��لام ک��رد: ط��ی تفاهمنامه هم��کاری میان 
س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی و ایمیدرو، 
پس از شناس��ایی اندیس ه��ای دارای ظرفی��ت با ارزش 
توسط سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی، ایمیدرو 
اکتشافات فاز عمومی و تفصیلی را انجام داده و در صورت 
قابل اتکا بودن، از طریق مزایده به فعالان بخش خصوصی 

واگذار خواهد شد.
ب��ه گفت��ه وی، درحال حاضر در اس��تان های خراس��ان 
جنوبی، مرکزی، آذربایجان غربی، اصفهان و قم فعالیت ها 
در ح��ال انجام اس��ت و همزم��ان و به صورت پیوس��ته 
مزایده های واگذاری از طریق س��ازمان صمت این استانها 

برگزار می شود.
وی همچنی��ن ب��ر اهمی��ت صلاحی��ت مال��ی و فنی 

شرکت کنندگان در مزایده تاکید کرد.

مدیر آموزش، پژوهش و فناوری س��ازمان توس��عه و نوسازی 
مع��ادن و صنای��ع معدن��ی ایران )ایمی��درو( هوشمندس��ازی و 
بهره گیری از فناوری های نوین را نیازهای مهم افزایش بهره وری 

معادن برشمرد.
به گزارش ایرنا، غلامرضا ملاطاهری در جریان بازدید از معادن 
مجتمع سنگ آهن سنگان خواف افزود: با استفاده از فناوری های 
نوین و هوشمندی و ارتقا بهره وری هزینه های تمام شده استخراج 
م��واد معدنی کاهش می یابد. وی تصریح ک��رد: با کاهش هزینه 
تمام ش��ده، س��ود تولید و فعالیت های معدنی افزایش می یابد و 
پایداری تولید سنگ  آهن که برای شرکت های فولادی خیلی مهم 
است، محقق می ش��ود. مدیر آموزش، پژوهش و فناوری سازمان 
ایمیدرو گفت: اس��تفاده از فناوری های نوین برای ارتقا بهره وری 
معادن رویکرد مهم این سازمان در سطح کشور است. وی تصریح 
کرد: معادن س��نگ آهن س��نگان خواف از نقاط ش��اخص و الگو 
ب��رای اجرای فناوری ه��ای نوین و هوشمند س��ازی فعالیت های 
معدنی طی امس��ال تبدیل می ش��ود. مجتمع سنگ آهن سنگان 
خواف با بیش از یک میلیارد تن ذخیره یکی از ۱۰ معدن بزرگ 

س��نگ  آهن در جه��ان و تامین کننده خوراک اولی��ه برای تولید 
۱۷.۵ میلیون تن کنسانتره، ۱۵ میلیون تن گندله و پنج میلیون 
تن س��نگ  آهن در ایران اس��ت. مجموعه کانس��ارهای سنگان با 
۳۰درصد ذخایر س��نگ آهن کش��ور در گس��تره ای به طول ۲۲ 
کیلومتر و عرض ۱۰کیلومتر در ۳۰۰ کیلومتری جنوب ش��رقی 
مشهد، ۴۰کیلومتری جنوب شرقی شهر خواف و ۱۸ کیلومتری 
ش��مال شرقی سنگان در جنوب شرقی خراسان رضوی و نزدیک 
م��رز افغانس��تان ق��رار دارد. بارزتری��ن ویژگی های ای��ن معادن 
س��نگ  آهن امکان فعالیت های معدنکاری در طول ۱۲ ماه سال، 
وجود ماده معدنی در س��طح زمین، کاهش هزینه های استخراج 
و معدن��کاری و وجود عناصر نادر خاکی اس��ت که با مش��ارکت 
بخش  دولتی و س��ازمان توسعه و نوسازی صنایع و معادن ایران 
)ایمیدرو(، فولاد س��نگان و تعدادی دیگر از ش��رکت های بزرگ 
معدنی ایران الگوی موفق س��رمایه گذاری و نمونه بس��یار خوبی 
برای س��ایر نقاط کشور است. مرکز شهرس��تان ۱۶۰هزار نفری 
خواف با ۱۲۳ کیلومتر مرز مشترک با کشور افغانستان در فاصله 

۲۶۷ کیلومتری جنوب شرقی مشهد قرار دارد.

معاون طرح های توسعه معادن و صنایع معدنی ایمیدرو: 
محدودیتی قانونی برای واگذاری اکتشاف معادن وجود ندارد

مدیر آموزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو مطرح کرد: 
افزایش بهره وری معادن نیازمند هوشمندسازی

در انتظار گشایش
در گزارش »روزگارمعدن« از فرصت ها و چالش های صنعت سنگ ایران مطرح شد

گیتا جاودانی

یک��ی از ایرادات��ی که کارشناس��ان و فعالان 
صادارت س��نگ ب��ه این ح��وزه وارد می دانند، 
جدا از موضوع کیفیت، نداشتن تیم های خبره 
بازاریابی اس��ت و به این ترتیب، تولیدکنندگان 
ایرانی، هنوز از فرهنگ حضور در بازار صادراتی 
بی اطلاع  هستند و از اصول تریدینگ، بازاریابی، 

فروش و تجارت چیزی نمی دانند. 
معمولا روال کار در ایران به این ش��کل است 

ک��ه تولیدکننده ها در دفتر خ��ود در کارخانه 
منتظر هس��تند تا واس��طه های عمدت��ا ایرانی 
از کش��ورهای همس��ایه، س��نگ ها را از داخل 
کارخانه ه��ا بخرن��د و ببرن��د، در حالی  که باید 
صادرکننده وارد بازار کش��ور هدف ش��ود، در 
نمایشگاه ها حضور یابد، نمونه کارهای خود را به 
نمایش گذارد و خود را معرفی کند، بازاریابی و 
برندینگ انجام دهد و خلاصه آنقدر تلاش کند 
تا خود را در بازار جا بیندازد و این همان جایی 

است که ما در آن ضعیف هستیم.

به بهان��ه برگزاری س��یزدهمین نمایش��گاه 
بین الملل��ی صنع��ت س��نگ ک��ه ب��ا حض��ور 
۱۱۰ش��رکت ایرانی همراه با شرکت هایی از ۶ 
کشور چین، روسیه، هند، ایتالیا، ترکیه و یونان 
برگزار ش��د، گزارش ام��روز »روزگارمعدن« را 
به بررس��ی فرصت ها و چالش های این صنعت 
اختصاص داده ایم و نظر بهرام ش��کوری، رئیس 
انجمن سنگ ایران و سیامک حاج سیدجوادی، 
 فعال صنعت س��نگ و تحلیلگر بازار را بررسی

 کرده ایم.

 ثبت رکورد جدید
  ماهانه در تولید
 فروکروم جغتای

مدی��ر مجتمع فروکروم جغت��ای از ثبت رکورد 
جدی��د تولی��د در ای��ن مجتمع طی اردیبهش��ت 

۱۴۰۲ خبرداد.
به گ��زارش روابط عمومی ایمپاس��کو، احس��ان 
عزیزی اظه��ار کرد: مجتمع فروک��روم جغتای با 
برنامه ری��زی مناس��ب و تلاش هم��کاران، تولید 
محصول را در ماه اردیبهش��ت به حدود ۳۲۰۰تن 

رساند. 
آخری��ن رک��ورد ثبت ش��ده در این ش��رکت، 
 مرب��وط به ش��هریور ۱۴۰۱، با تولی��د ۲۸۰۰ تن

بود.
وی اف��زود: رک��ورد جدی��د مجتم��ع فروکروم 
جغت��ای نس��بت به رک��ورد قبل��ی، ۱۳.۷ درصد 

افزایش نشان می دهد.
مدیر مجتم��ع فروکروم جغتای ب��ا بیان اینکه 
مجتم��ع  راهب��ر  مناس��ب  س��رمایه گذاری های 
در طرح ه��ای توس��عه ای ط��ی س��ال ۱۴۰۱ در 
دس��تیابی به این رک��ورد تاثیرگذار بوده اس��ت، 
تصری��ح ک��رد: ای��ن مجتم��ع، از ابتدای امس��ال 
نی��ز هدف خ��ود را بر تحقق ش��عار س��ال )مهار 
ت��ورم، افزای��ش تولی��د( متمرک��ز ک��رده و همه 
 توان خ��ود را بر ادامه روند کنون��ی تولید خواهد 

گذاشت.

 رشد 
 تولید فولاد ایران 

در دوران کرونا

انجم��ن جهان��ی ف��ولاد اع��لام ک��رد، ای��ران 
در  ف��ولاد  ب��زرگ  تولیدکنن��ده  دهمی��ن 
جهان اس��ت ک��ه ب��ا تولی��د ۳۰.۶ میلی��ون تن 
توانس��ت جزو س��ه کش��وری باش��د که در دوره 
 همه گی��ری کرونا تولید س��الانه خ��ود را افزایش

 دادند.
ب��ه گ��زارش خبرگزاری ص��دا و س��یما، طبق 
آخرین داده های ای��ن انجمن جهانی، تولید فولاد 
در جهان در س��ال ۲۰۲۲ ب��ه ۱۸۷۸ میلیون تن 
رس��ید، کمی بیش��تر از تولید پیش از همه گیری 
 کویید-۱۹ که ۱۸۷۵ میلیون تن در س��ال ۲۰۱۹

بود.
بر این اس��اس تولید فولاد در مقایس��ه با سال 
بع��د از همه گی��ری کاهش قابل توجهی داش��ت، 
در آن زم��ان تولی��د فولاد ب��ه ۱۹۶۰ میلیون تن 
در س��ال رس��یده بود تا با کاه��ش ۴.۲ درصدی 
درمقایس��ه با س��ال گذش��ته بزرگ ترین کاهش 
 از س��ال ۲۰۰۹ و قب��ل از آن ۱۹۹۱، رقم خورده 

باشد.
تولیدکنن��دگان  از  بس��یاری  کرون��ا  دوره  در 
برت��ر فولاد جهان تولیدش��ان را کاه��ش دادند و 
فقط س��ه کشور از پانزده کش��ور برتر یعنی هند، 
 ای��ران و اندونزی تولید س��الانه خ��ود را افزایش 

دادند.
کش��ور های  دیگ��ر  از  بس��یاری  همچنی��ن 
تولیدکننده برتر فولاد، شاهد کاهش تولید سالانه 
بی��ش از ۵ درصد بوده اند و تولی��د ترکیه، ایتالیا، 
تای��وان و ویتنام همگی کاهش دو رقمی را تجربه 

کرد.
فولاد یکی از اجزای بسیار مهم و حیاتی اقتصاد 

و صنعت مدرن است. 
و  خودرو ه��ا  ساخت وس��از،  ب��رای  ف��ولاد 
بس��یاری از ل��وازم و زیرس��اخت های دیگر که در 
 زندگ��ی روزم��ره ما اس��تفاده می ش��ود، ضروری

است.

اخبار

بهرام شکوری ـ رئیس 
ایـران:  سـنگ  انجمن 
پیش از برگزاری نمایشگاه 
بین المللی صنعت سنگ از 
ما خرده گرفتند که هنوز 
مناس��بات ما با دنیا شکل 
نگرفته اس��ت و خارجی ها در کشور حضور پیدا 
نمی کنند، بنابراین فایده برگزاری نمایش��گاهی 
برای خودمان چیس��ت؟ در پاسخ می خواهم این 
خاطره را بازگو کنم که در زمان دولت دوازدهم، 
رئیس جمهوری در س��فرهای خارج��ی، فعالان 
اقتص��ادی را با خود همراه می ب��رد. نکته جالب 
اینجا است که این سفرها به قصد برقراری ارتباط 
اقتصادی با کش��ورهای خارجی برگزار می شوند، 
اما گاهی تعداد قراردادهایی که فعالان بخش های 
مختل��ف ب��ا ه��م منعق��د می کردند، بیش��تر از 
قرارداده��ای خارج��ی بود، زیرا در طول س��فر، 
فعالان بخش های مختلف با یکدیگر و کم و کیف 
توانایی های موجود آش��نا می شدند و باب مراوده 

گشوده می شد.
بنابرای��ن یک��ی از مزای��ای برگ��زاری چنین 
نمایش��گاه هایی در زم��ان تحریم این اس��ت که 
توانمندی هایی که در زمینه های گوناگون وجود 
دارد، به نمایش درمی آی��د و معاملات زیادی در 

درون صنف شکل می گیرد.
دیگر اینکه تمرینی برای ما است تا خود را در 
ابع��اد و اندازه جهانی محک بزنیم تا وقتی موانع 
برطرف شد، بتوانیم در نمایشگاه های بین المللی 

بدرخشیم.

صنعت سنگ بیشترین تعداد واحدها را، هم در 
بخش معدن و هم در بخش فرآوری در سراس��ر 
ای��ران دارد و ای��ن خود زمینه فعالی��ت را برای 
بسیاری از ش��رکت ها از جمله ماشین سازی ها و 

قطعه سازان فراهم می کند.
جایگاه ما در منطقه �

یادمان نرود م��ا در جایی زندگی می کنیم که 
۶۰۰ میلیون نفر همس��ایه در اطراف مان زندگی 
می کنند و ۸ درصد از جمعیت دنیا و ۱۲ درصد 
اقتصاد دنیا در همین دور و اطراف ما واقع است.
بسیاری از این کشورها به واسطه اینکه درگیر 
جنگ شده اند، آس��یب  دیده اند و برای بازسازی 
خود نی��از به محص��ولات متع��ددی و متنوعی 
دارند که ایران اس��تعداد و ظرفی��ت تولید آن و 

مزیت هایی برای تامین مایحتاج آنها را دارد.
تا امروز، بخش عمده بازار س��نگ های تزئینی 
م��ا در داخل کش��ور بوده اس��ت که ای��ن روال 
خوبی نیس��ت، زی��را وقتی ب��ازار داخ��ل دچار 
مشکل می شود، همه بخش های این صنعت قفل 
می ش��ود و این اتفاق در ح��ال  حاضر رخ  داده و 
به دلیل رکود بخش ساخت وساز، چندی است که 
بازارهای داخلی س��نگ تزئینی از رونق افتاده و 
یک��ی از راه های برون رفت از این چالش، توجه و 

تمرکز بیشتر بر صادرات است.
ذخایر مدفون در اعماق �

ام��روزه هرچه ذخی��ره ب��الای ۳ میلیارد تن 
داری��م، مرب��وط ب��ه رخنمون های��ی اس��ت که 
وج��ود داش��ته و تبدیل به معدن ش��ده اس��ت. 
ذخای��ری در زیرزمی��ن وجود دارد ک��ه ما از آن 

غافل هس��تیم. اگر اکتش��افات اساسی در حوزه 
س��نگ های تزئینی انجام شود، ش��اید به ذخایر 
خیلی بیش ازاین دس��ت پیدا کنی��م. نکته دیگر 
اینکه روال معمول در دنیا این اس��ت که بین ۳ 
تا ۵ درصد و درباره س��نگ های تزئینی ۲ درصد 
ذخایرش��ان را اس��تخراج می کنند و در مس��یر 
تولید قرار می دهند، اما متاس��فانه در کش��ور ما، 
 در بهترین ش��رایط، تولید زی��ر ۰.۵ درصد بوده 

است. 
اگ��ر در زمین��ه س��نگ های تزئین��ی تمرکز 
بیش��تری به وجود آید و کمی پیش برویم، باید 
س��الانه حداق��ل نزدیک ۶۰ میلیون تن س��نگ 
تولید کنیم و کش��ور ظرفی��ت آن را دارد، اما تا 

امروز بیش از ۱۵ میلیون تن تولید نکرده ایم.
اما چگونه می تواند این اتفاق  رخ دهد؟ روشن 
اس��ت برای این هدف ما بای��د در درجه اول در 
حوزه معدن نیروی انس��انی کارآزم��وده تربیت 
کنی��م. در حال  حاضر، خیل��ی از افرادی که در 
معادن س��نگ فعالیت می کنند، مه��ارت کافی 
برای کار خود ندارند و به همین دلیل اس��ت که 
س��نگ دهی معادن ما از اس��تانداردهای جهانی 
تبعی��ت نمی کند. بالای ۵۰ درص��د تولیدات در 
معادن س��نگ در جهان قابل بارگیری است، اما 
در معادن ما ۱۰ تا ۱۵ درصد و در بهترین حالت 

۲۰ درصد آن قابل بارگیری است.
کاستی ها و کمبودها �

در زمین��ه اب��زار، بای��د بتوانی��م تجهیزات و 
ماش��ین آلات روز دنیا را بیاوریم و مورداستفاده 
ق��رار دهیم، زیرا نقطه آغاز ف��رآوری، بازاریابی و 

فروش س��نگ اس��ت. به عبارت دیگ��ر، کار روی 
س��نگ های تزئینی از آنجا ش��روع می ش��ود که 
س��نگ را چگون��ه در معدن ب��رش دهیم و بعد 
به مرحله ف��رآوری در کارخانه می رس��د که در 
این مرحله هم باید فرآوری براس��اس استاندارد 

صورت گیرد.
بنابراین، هرچند باید به دنبال این باش��یم که 
تجهیزات و ماشین آلات روز دنیا را مورداستفاده 
قرار دهی��م و البته برخی از این تجهیزات را هم 
در اختی��ار داریم، اما نی��روی متخصصی نداریم 
که بتواند از این دس��تگاه ها به خوبی بهره بگیرد، 
تولیدات به خوبی بس��ته بندی شود و به بازارهای 

بین المللی راه یابد.
دستاویزی به نام خام فروشی �

در سیاس��ت گذاری ها، دس��تاویز ق��رار دادن 
عب��ارت خام فروش��ی، ح��وزه صنعت س��نگ را 
متاثر کرده اس��ت. در زمان آقای احمدی نژاد ما 
در نمایش��گاه ش��یامن چین بودیم که اعلام شد 
دولت به بهانه مبارزه با خام فروشی روی صادرات 
سنگ، ۷۵ درصد عوارض گذاشته است و شاهد 
بودیم که فعالان ترکیه چقدر خوش��حال ش��ده 
بودن��د که می توانن��د بازار را از دس��ت ما خارج 
کنند و واقعا هم بازار را از دست ما گرفتند و در 
نهایت همان ۳۰۰ تا ۳۵۰ میلیون دلار صادراتی 

که داشتیم هم از دست رفت.
درباره صادرات مواد معدنی ویژگی های خاص 
آن را بای��د در نظر گرفت و نمی ت��وان برای هر 
مریضی نسخه واحدی پیچید. هر بیماری دارو و 
درمان خاص خود را می طلبد. درباره سنگ های 

تزئینی در حال  حاضر بالای ۳ میلیارد تن ذخیره 
قطعی در کشور داریم و با این حجم ۱۵ میلیون 
تنی ک��ه تولید می کنی��م، بیش از ۲۰۰ س��ال 
س��نگ داریم. اگر بتوانیم ب��ا نیروی متخصص و 
خوب و ماشین آلات و تجهیزات باکیفیت میزان 
س��نگ دهی معادن را افزایش دهی��م تا ۴۰۰ تا 
۵۰۰ س��ال س��نگ داریم. علاوه ب��ر این، ذخایر 
کشف نشده فراوانی در کشور وجود دارد که باید 

آنها را وارد مدار کنیم.
فرصت هایی که آب می شود �

همزم��ان که م��ا در کش��ور با مانع��ی به نام 
خام فروشی دس��ت وپنجه نرم می کنیم، اتفاقات 
جدی��دی در ح��ال رخ دادن اس��ت و کالاه��ای 
جانش��ین زی��ادی تولی��د می ش��ود، از جمل��ه 
س��نگ های مصنوعی، کاشی، سرامیک، شیشه و 
کامپوزیت و... . در حال  حاضر نمای بس��یاری از 
س��اختمان ها را سنگ نمی کنند و اگر این اتفاق 
بیفتد، دیگر ذخایر سنگ کشور به چه  کار نسل 

آینده می آید؟ 
اگر ام��روز بتوانیم هرچقدر که این محصولات 
بازار دارد، تولید کنیم، چه فرآوری ش��ده به شکل 
اس��لب یا تایل یا فرآوری نشده و به شکل کوپ، و 
آنه��ا را صادر کنیم، می توانیم از ارز حاصل برای 

نسل آینده سرمایه گذاری کنیم.
در نتیجه، دولت باید نگاه و سیاست های خود 
را تغیی��ر بده��د و کمک کند تا صنعت س��نگ 
بتواند برای کش��ور ارزآوری داش��ته باشد که در 
دل آن اش��تغال، تولید، آبادانی و رفاه در مناطق 

محروم و دورافتاده رقم خواهد خورد.

حـاج  سـیامک 
فعـال  سـیدجوادی، 
صنعت سنگ و تحلیلگر 
بازار: تجارت صنعت سنگ 
در دنیا )براس��اس آخرین 
 )۲۰۲۲ س��ال  در  آم��ار 
چیزی حدود ۲۳ تا ۲۴ میلیارد دلار گردش مالی 
داش��ته است و کشورهای گوناگون سهم خاصی از 
ای��ن ب��ازار را به خ��ود اختصاص داده ان��د. یکی از 
مهم ترین این کش��ورها ترکیه است که ۱۰ درصد 
بازار، یا ۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان را در دست 

گرفته است.
ما در ذخایر سنگی در گروه آهکی، بدون اغراق 
نخس��تین تولیدکننده دنیا هس��تیم و باتوجه به 
ظرفیت ه��ای موجود، تنوع ذخای��ر، تعداد معادن 
بدون ش��ک نسبت به ترکیه که در حال  حاضر در 
بازار بین المللی جزو نخستین ها شناخته می شود، 
مزیت نس��بی داریم، اما متاس��فانه حجم صادرات 
کش��ور در س��ال های اخیر رو به کاهش بوده و به 
رک��ود گراییده و از ۳۵۰ میلیون دلار به زیر ۲۰۰ 
میلیون رس��یده است. بخشی از این معضل، بر اثر 

پاندمی کرونا ایجاد ش��د، زیرا بزرگ ترین خریدار 
س��نگ ای��ران، که کش��ور چی��ن بود، ب��ر اثر این 
همه گی��ری ب��ه رکود رفت و ت��ازه چند ماه پیش، 
قوانین آزادسازی تجاری و آزادی رفت وآمد برقرار 

شد و امیدواریم این کاهش تجارت از بین برود.
ضعفی فاجعه بار �

نیمی از صادرات س��نگ ای��ران به صورت بلوک 
اس��ت و نیمی دیگر به صورت بریده. خریدار عمده 
بلوک ایران کشور چین و خریدار عمده سنگ بریده 
هم کشور عراق است که بالای ۷۰ درصد تولیدات 
کش��ور را می خرد و مابقی به کش��ورهای همسایه 
هم م��رز صادر می ش��ود. میانگین ن��رخ صادرات 
س��نگ در دنیا ۳۰ دلار است. میانگین نرخ سنگ 
فرآوری ش��ده چین ۳۵ دلار و س��نگ بریده شده 
ترکی��ه ۲۴ دلار اس��ت، اما آمارها نش��ان می دهد 
میانگین نرخ فروش س��نگ ایران حدود ۶.۵ دلار 
و به ش��کل فاجعه باری پایین اس��ت و نشانه چند 
ضعف به ش��مار می رود که چند دلیل عمده دارد؛ 
در ابتدا آشنایی نداشتن با بازارهای جهانی است؛ 
نمی دانیم در کدام بازار باید حضور داش��ته باشیم 
و فعالیت کنیم و هیچ فعالیت زیرس��اختی در این 

زمینه نداش��ته ایم. دیگری، نداشتن اطلاعات  پایه 
است. گفته می شود در داخل کشور چیزی حدود 
۵ یا ۶ هزار واحد سنگ بری وجود دارد، اما آیا این 
آمار درست است؟ متاسفانه منبعی نداریم که این 
آمارها را راستی آزمایی کند. بزرگ ترین ضعفی که 
م��ن امروزه برای این صنعت می بینم، طرح جامع 
توجیهی � تفصیلی صنعت س��نگ ایران است که 
ایمی��درو متولی و انجمن س��نگ ایران موظف به 
اج��رای آن ب��ود و فاز اولیه آن با ضعف های فراوان 
به اجرا رس��ید، اما طرح ارائه ش��ده اصلا برنامه ای 
کاربردی نبود که بتواند مبنا قرار گیرد و امیدواریم 
با مدیریت جدید، این طرح پیگیری ش��ود و بتوان 

این طرح را به بهترین شکل عملیاتی کرد.
شناخت زیرساخت �

در ح��ال  حاض��ر ۲۲۰ معدن پروانه اس��تخراج 
گرفتند و ۴.۵ سال پیش، آمار معادن فعال کشور 
۱۲۰۰ معدن بود، اما آمارهای غیرموثق می گویند 
ک��ه الان ۱۰۰ معدن فعال اس��ت. ظرفیت معادن 
ایران نزدیک ۱۴ میلیون تن را در اوج رونق صنعت 
س��اختمان در کشور ثبت کرده است.اما متاسفانه 
در ۲ سال گذشته، تولید ما در این بخش به زیر ۸ 

میلیون تن رسیده است. این ضعف تولید چیست 
و معادن��ی که تعطیل ش��ده اند و ام��روز به حدود 
۷۰۰ تا ۸۰۰ معدن رس��یده ، چرا تعطیل شده اند؟ 
در ح��ال حاضر، ما ح��دود ۶ میلیون تن زیر پیک 
تولیدی هس��تیم و مع��ادن یکی بعد از دیگری در 
حال تعطیلی هس��تند. بخش ف��رآوری هم دچار 
مش��کلات زیادی است که همه باید برطرف شود 
تا بس��تری مناس��ب برای فعالیت به وجود آید. در 
گام بع��دی بای��د این موضوع را مدنظر قرار داد که 
۲۲ بازار هدف داریم که مهم ترین آنها اروپا است. 
ب��ازاری مثل فرانس��ه داریم که ب��الای ۳۵درصد 
س��نگ موردنیاز خ��ود را از ترکیه تامین می کند. 
میانگین نرخ فروش ترکیه ۲۴ دلار اس��ت. ما اگر 
هم��ان س��نگ هایی را که ترکیه تولی��د می کند، 
درس��ت تولید کنیم، نرخ تمام شده روی ۱۲ دلار 
م��ی رود و به این صورت، ۵۰ درصد قدرت رقابتی 

در این بازار داریم.
شناخت و هدف گذاری �

ما دسترس��ی به بن��در رتردام هلن��د را داریم که 
مرک��ز ورود س��نگ و دیگ��ر کالاها به اروپا اس��ت، 
به طوری ک��ه در هر ۲ ثانیه یک کانتینر در این بندر 

تخلیه می ش��ود. چرا ما برای اس��تفاده از این امکان 
برنامه ریزی مناسبی نداریم؟ آلمان و تمام کشورهای 
اس��کاندیناوی محصولات موردنیاز خود را از طریق 
ای��ن بندر تامی��ن می کنند. حجم زیادی از س��نگ 
تولیدش��ده در چین و هند از طری��ق این بندر وارد 
اروپا می ش��ود. ما این بازارهای هدف را شناس��ایی 
نکرده  و ب��رای عرضه محصولات خود به این بازارها 
برنامه ریزی مناسبی نداشته ایم. چرا صادرات ما فقط 
به کش��ورهای اطراف محدود ش��ده است؟ علت این 
است که این ما نیستیم که صادر می کنیم، بلکه آنها 
هس��تند که از طریق واس��طه های مرزی از ما خرید 
می کنن��د. به عن��وان نمونه، در ح��ال  حاضر به دلیل 
تحریم��ی که در ب��ازار اروپا ب��رای روس ها به وجود 
آمده، تمرکز خود را بر ایران گذاش��ته است و به این 
منظور، تعدادی نماینده تاجیک، که هم  زبان روسی 
می دانند و هم  زبان فارس��ی، در بازار ایران مس��تقر 
کرده تا نیاز خود را از بازار کشور ما تامین کنند. این 
نماینده ها س��نگ ایران را به نرخ ریالی داخل کشور 
خریداری می کنند و به روسیه می فرستند؛ این تنها 
بخشی از ضعف هایی است که ما باید آنها را بشناسیم 

و برطرف کنیم.

در انتظار بهبود

نمایشگاهی برای خودمان



افزایش ۸۰ درصدی در آمد »فخوز«

عبور ارزش بازار »خبهمن« از ۲۵ هزار میلیارد تومان

»ومهان« در یک سال چقدر سود ساخت؟

در آمد ش��رکت فولاد خوزس��تان در مقایسه با ماه 
گذش��ته با افزایش ۸۰ درصدی و در مقایس��ه با دوره 
مش��ابه سال گذش��ته با افزایش ۱۱۰ درصدی همراه 
بود، همچنی��ن »فخوز« میزان درآمد تجمیعی که در 
این دوره ۲ماهه از خود بر جای گذاش��ت با رشد ۹۵ 

درصدی نسبت به سال گذشته روبه رو بود.
به گزارش بورس نیوز، ش��رکت فولاد خوزس��تان با 
سرمایه ثبت شده ۱۹ هزار میلیاردتومانی و ارزش بازار 
۷۸ ه��زار و ۳۷۵ میلیاردتومان��ی، در گزارش فعالیت 
ماهانه منتهی به اردیبهش��ت ماه امسال نشان داد که 
بار دیگر توانسته است رکورد قبلی خود را تکرار کند. 
میزان درآمدی که شرکت فولاد خوزستان در دومین 
ماه از امس��ال به س��هام داران خود اعلام کرد مربوط 
ب��ه فروش محصولات تولیدی خ��ود در بازار داخلی و 

خارجی بود، این شرکت فولادی از فروش محصولات 
خود ب��ه درآمد ۸ هزار و ۴۳۳ میلیاردتومانی دس��ت 

پیدا کرد.
این ش��رکت در مقایسه با ماه گذشته با افزایش ۸۰ 
درصدی و در مقایس��ه با دوره مش��ابه سال گذشته با 
افزایش ۱۱۰ درص��دی همراه بود، همچنین »فخوز« 
میزان درآمد تجمیعی که در این دوره ۲ماهه از خود 
بر جای گذاشت با رش��د ۹۵ درصدی نسبت به سال 
گذش��ته روبه رو بود. تقریبا می��زان درآمدی که فولاد 
خوزس��تان در این دوره ماهانه در بازار داخل و خارج 
شناس��ایی کرد، برابر بود. درآمد صادراتی که »فخوز« 
در دومین ماه از س��ال ۱۴۰۲ به ثبت رساند برابر با ۴ 
هزار و ۱۵۲ میلیارد تومان بوده است. درآمد صادراتی 
حاصل شده توسط این شرکت در اردیبهشت ماه بیانگر 

رشد ۲۶۳ درصدی اس��ت. »فخوز« در اردیبهشت ماه 
ی��ک میلیون و ۱۷۳ هزار ت��ن محصول تولید کرد که 
موفق به فروش ۴۱۵ ه��زار تن از محصولات تولیدی 

خود شد. 
مقدار فروش این ش��رکت نس��بت به ماه گذش��ته 
با ۶۴ درصد رش��د همراه ش��د. عنوان پرفروش ترین 
محصول فولاد خوزستان را در اردیبهشت ماه محصول 

»بلوم، بیلت )بازار خارجی(« با ۲ هزار و ۵۸۴ میلیارد 
تومان یدک می کش��د، میزان درآم��دی که از فروش 
این محصول در دومین ماه از امس��ال به ثبت رس��ید 
۳۱درص��د از درآمد ماهانه را به خ��ود اختصاص داد، 
نرخ ف��روش این محصول با افزای��ش قیمت، به مبلغ 
 ۲۱ میلی��ون و ۲۷۵ ه��زار توم��ان درازای ه��ر ت��ن 

رسید.

گ��زارش فعالیت ماهان��ه منتهی به اردیبهش��ت ماه 
شرکت گروه بهمن در کدال منتشر شد.

به گزارش بورس نیوز، شرکت گروه بهمن با سرمایه 
ثبت شده ۱۳ هزار و ۴۶۵ میلیاردتومانی و ارزش بازار 
۳۱ هزار و ۲۹۰ میلیاردتومانی، گزارش فعالیت ماهانه 
منتهی به اردیبهشت ماه امسال خود را در سامانه کدال 
منتش��ر کرد؛ سرمایه گذاری انجام ش��ده از سوی گروه 
بهمن در اردیبهشت ماه مربوط به شرکت های فعال در 

بازار سرمایه و شرکت های خارج از بورس بود.
مجموع بهای تمام شده سرمایه گذاری گروه بهمن در 
این دوره ماهانه برابر با ۱۴ هزار و ۷۸۰ میلیارد تومان 
بوده است؛ »خبهمن« بیشترین سرمایه گذاری خود 

را در شرکت هایی انجام داد که در خارج از بازار سرمایه 
حضور داش��تند. میزان س��رمایه گذاری گروه بهمن در 
ش��رکت های خارج از بورس برابر ب��ا ۹ هزار و ۸۲۳ و 
ش��رکت های پذیرفته ش��ده در بورس ۴ هزار و ۲۵۵ 
میلی��ارد تومان بود. عمده س��رمایه گذاری »خبهمن« 
در اردیبهش��ت ماه مربوط به بخش های سرمایه گذاری 

و خودرو ساخت قطعات بوده است.
گ��روه بهمن در گ��زارش فعالیت ماهان��ه منتهی به 
اردیبهش��ت ماه ۱۴۰۲ )سال مالی منتهی به اسفندماه 
ش��رکت های  پرتف��وی  صورت وضعی��ت  در   )۱۴۰۲
»بورسی« ارزش بازار سرمایه گذاری های خود را بالغ بر 
۲۵ هزار و ۵۷۰ میلیارد تومان به ثبت رساند که نسبت 

به بهای تمام شده سرمایه گذاری ها رشد ۵۰۱ درصدی 
را به همراه داش��ت، لازم به ذکر اس��ت که ارزش بازار 
پرتفوی بورس��ی گروه بهم��ن در این دوره یک ماهه از 
مبل��غ ۲۱ هزار و ۸۸۷ میلیارد تومان به مبلغ ۲۵ هزار 

۵۷۰ میلیارد تومان رسید که نسبت به ارزش بازار ماه 
گذشته ۱۷ درصد افزایش را به دنبال داشت. همچنین 
نسبت به دوره مشابه س��ال گذشته ۱۰۶ درصد رشد 

را به خود دید.

»ومه��ان« موفق به تحقق یک هزار و ۴۰۱ ریال س��ود 
خالص به ازای هر سهم شد. به گزارش بورس نیوز، شرکت 
گروه توس��عه مالی مهر آیندگان با س��رمایه ثبت ش��ده ۳ 
ه��زار میلیاردتومانی و ارزش بازار ۲۷ هزار میلیاردتومانی، 
گ��زارش اطلاعات و صورت ه��ای مالی ۱۲ماهه منتهی به 
اس��فندماه سال ۱۴۰۱ خود را در سامانه کدال ثبت کرد.  
این ش��رکت در پایان س��ال ۱۴۰۱ توانست ۴ هزار و ۸۰۵ 
میلیارد تومان از س��رمایه گذاری های خود درآمد کس��ب 
کن��د؛ البته حدود ۴۴ میلیارد توم��ان از درآمد »ومهان« 
صرف هزینه های عملیاتی ش��د.  درآمد های عملیاتی این 
ش��رکت نس��بت به دوره مشابه سال گذش��ته ۴۸ درصد 
افزای��ش یافت و از طرفی هزینه های س��رمایه گذاری این 
شرکت نیز با ۱۳۲ درصد افزایش مواجه شد. شرکت گروه 

توس��عه مالی مه��ر آیندگان در ای��ن دوره ۱۲ماهه موفق 
به ثبت س��ود عملیاتی ۴ هزار و ۷۶۱ میلیاردتومانی ش��د 
ک��ه نس��بت به دوره مش��ابه ۴۷درصد افزای��ش را تجربه 
کرد؛ س��پس با کس��ر هزینه های مالی سال ۱۴۰۱ از سود 
عملیاتی، س��ود خالص ۱۴۰۱ ش��رکت گروه توسعه مالی 
مهر آیندگان به دس��ت آمد که بر اس��اس این محاس��به 
صورت گرفته، ش��رکت توانس��ته است در پایان سال مالی 
۱۴۰۱، بالغ بر ۴ هزار و ۲۰۳ میلیارد تومان س��ود خالص 
شناس��ایی کند که در مقایس��ه با سال گذشته حدود ۴۶ 
درصد افزایش داش��ته اس��ت. با نگاهی دقیق تر به صورت 
وضعیت های مالی »ومهان« می توان دریافت که ش��رکت 
با افزایش س��ود خالص توانس��ته است تا حدودی به سود 
انباش��ته خود بیفزاید.  چرا که س��ود انباشته شرکت از ۳ 

ه��زار و ۲۴۰ میلی��ارد تومان در س��ال ۱۴۰۰ به ۵ هزار و 
۴۰۷ میلیارد تومان در سال ۱۴۰۱ رسیده است. همچنین 
»ومهان« موفق به تحقق یک هزار و ۴۰۱ ریال سود خالص 
به ازای هر س��هم شد. س��ود محقق شدة هر سهم در سال 

مالی گذش��ته )س��ال ۱۴۰۰(، ۹۶۰ ریال بود. در پایان از 
منظر نس��بت P/E به بررسی سهم »ومهان« می پردازیم؛ 
 P/E ومه��ان« درحال حاضر حدود ۶.۴۳ اس��ت و« P/E

گروه نیز حدود ۱۱.۰۶ است.

 سبد محصولات »دسبحان« 
بهینه می شود

مدیرعامل ش��رکت س��بحان دارو از بهینه شدن س��بد محصولات این شرکت 
خبر داد. 

به گزارش صدای بورس، علی مرتضوی اظهارکرد: یکی از برنامه های توسعه ای 
شرکت سبحان دارو در امسال مهندسی سبد محصولات با هدف افزایش حاشیه 
سود است. ضمن اینکه با بهینه کردن خط قطره، خط تولید شربت نیز راه اندازی 
خواهد شد. وی سبحان دارو را بزرگ ترین تولیدکننده جامدات کشور قلمداد کرد 
و افزود: درحال حاضر حدود ۹ درصد جامدات کش��ور ش��امل قرص و کپس��ول در 

سبحان دارو تولید می شود.
 مدیرعامل ش��رکت س��بحان دارو در ادامه، خرید دستگاه های جدید برای خط 
جامدات را از جمله برنامه های سبحان دارو در امسال عنوان کرد و افزود: با وجود 
مش��کلاتی که در تهیه این دس��تگاه ها وجود داش��ت، اما با رایزنی های انجام شده 
با ش��رکای تجاری قدیمی این مشکلات برطرف ش��ده و دستگاه های موردنیاز تا 
پایان سال به مجموعه سبحان دارو اضافه می شود. به گفته وی، با توجه به اینکه 
درحال حاضر میزان تولیدات شرکت پاسخگوی نیازهای داخلی و صادرات نیست، 
با ورود این دس��تگاه ها حدود ۱۰ درصد به ظرفیت تولید ش��رکت افزوده می شود. 
مرتضوی همچنین خرید ۱۵ هزار متر انبار جدید و مناس��ب با ش��رایط روز و ورود 
به تولید س��ایر اش��کال دارویی را از دیگر برنامه های سبحان دارو در امسال عنوان 
کرد. مدیرعامل ش��رکت س��بحان دارو در بخش دیگری از سخنان خود از با اشاره 
به صادرات ۱۵ میلیارد دلاری این ش��رکت در س��ال گذشته خاطرنشان کرد: این 
رقم امس��ال به مرز یک و نیم میلیون دلار می رس��د. وی در مورد مقاصد صادراتی 
تولیدات س��بحان دارو نیز گفت: تولیدات دارویی دس��بحان به کش��ورهای عراق، 
افغانس��تان، تاجیکس��تان و لبنان صادر می شود و صادرات به کشورهای جدیدی 
همچون ویتنام و برخی کشورهای افریقایی و اوکراین هم در دستور کار قرار دارد. 
مرتضوی مجموع تولیدات دس��بحان را در س��ال گذش��ته ۴ میلیارد و ۱۰۰ واحد 
و فروش خالص ش��رکت را هزار و ۲۵۰ میلیارد تومان برآورد کرد و افزود: امس��ال 
حدود ۵۵ درصد سود بین سهامداران تقسیم شد و با توجه به افزایش سرمایه ای 
که از محل س��ود انباش��ته انجام شد، سرمایه شرکت به ۱۷۰ میلیارد تومان رسید 
که در نیمه اول امس��ال عملیاتی می ش��ود. وی ابراز امیدواری کرد با روندی که 
دس��بحان در پیش گرفته اس��ت، س��رمایه گذاران طی دو یا سه سال آینده شاهد 

دسبحان متفاوتی باشند.

 افزایش سرمایه »دالبر« 
به ۲۹۲ میلیارد تومان 

مدیرعامل شرکت البرز دارو از افزایش سرمایه این شرکت به ۲۹۲ میلیارد تومان 
خبر داد. به گزارش صدای بورس، الیاس کهزادی تصریح کرد: این افزایش سرمایه 
از محل س��ود انباشته اس��ت که پس از کسب مجوزهای لازم در آینده ای نزدیک 
اجرایی می ش��ود. مدیرعامل شرکت البرز دارو در ادامه، با اشاره به اهم برنامه های 
دالبر در امسال افزود: در همین راستا طرح تولید سفالوسپورین ها در دست اقدام 
اس��ت ک��ه با اتمام عملیات اجرایی آن در امس��ال، در به��ار ۱۴۰۳ به بهره برداری 
می رس��د. وی اظهارک��رد: همچنین عملیات اجرایی ط��رح تولید داروهای هازارد 
در نیمه دوم امس��ال آغاز می ش��ود و پس از دو و س��ال و نیم، در زمس��تان ۱۴۰۴ 
مورد بهره برداری قرار می گیرد. کهزادی در مورد میزان فروش ش��رکت در س��ال 
گذش��ته نیز گفت: فروش خالص ش��رکت در سال گذش��ته ۲۳۰۰ میلیارد تومان 
برآورد می ش��ود که در مقاطع مختلف زمانی نش��ان از رش��د ۲۰ تا ۵۰ درصدی 
دارد. وی با اشاره به صادرات یک میلیون دلاری دالبر در سال گذشته خاطرنشان 
کرد: هدف گذاری ش��رکت در امسال چهار میلیون دلار صادرات است. مدیرعامل 
شرکت البرز دارو با تأکید بر توسعه بازارهای صادراتی در امسال تصریح کرد: دالبر 
درحال حاضر به کشورهای عراق، سوریه و افغانستان صادرات داشته و کشورهای 
آذربایجان، اوگاندا و ونزوئلا نیز از جمله کشورهای هدف صادراتی در سال جدید 
است. وی در مورد نرخ ارز مورد استفاده در شرکت البرز دارو نیز گفت: مواد اولیه 
و لوازم بسته بندی موردنیاز شرکت با ارز نیمایی یعنی ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان تهیه 
می ش��ود. کهزادی در پایان از تقس��یم سود ۶۰ درصدی معادل ۶۴۰ ریال به ازای 

هر سهم بین سهامداران »دالبر« خبر داد.

 سود خالص ۲۰۰ میلیارد تومانی 
»والماس« 

میزان س��ود خالص ش��رکت س��رمایه گذاری الماس حکمت ایرانیان در س��ال 
گذش��ته ۱۸۵ میلیارد تومان بوده اس��ت که پیش بینی می ش��ود این رقم امسال 
به ۲۰۰ میلیارد تومان افزایش یابد. به گزارش صدای بورس، مدیرعامل ش��رکت 
سرمایه گذاری الماس حکمت ایرانیان، با بیان اینکه این شرکت در نماد والماس، 
آبان ماه سال گذشته در بازار دوم فرابورس پذیرش شد، تصریح کرد: سرمایه این 
شرکت ۴۰۰ میلیارد تومان و موضوع فعالیت اصلی طبق اساسنامه، سرمایه گذاری 
در اوراق بهادار است. مهدی بیگلری رقم تعیین شده به ازای هر سهم را ۵۰ تومان 
برآورد کرد و افزود: در امس��ال این رقم برای هر س��هم ۳۳۰ تومان ارزش گذاری 
شده است و با توجه به P/NAV، برای سهام خرد بازار سرمایه حدود ۲۵۴ تومان 
تعیین ش��ده اس��ت و امید می رود با حمایت سهامداران بتوان بازدهی مناسبی را 
نصیب اهالی بازار س��رمایه و س��هامداران کرد. مدیرعامل ش��رکت سرمایه گذاری 
الماس حکمت ایرانیان در ادامه، ارزش کارشناس��ی یکی از ملک های این شرکت 
در سال گذشته را حدود ۱۲۳ میلیارد تومان ذکر کرد و گفت: یکی از برنامه های 
ش��رکت در ش��ش ماهه اول سال فروش این ملک است تا منابع حاصل از آن را در 
بازار سرمایه گذاری کند و سهامداران جدید بتوانند از سودآوری مابه التفاوت بهای 
تمام شده آن با ارزش روز منتفع شوند. وی همچنین با بیان اینکه مجمع شرکت 
سرمایه گذاری الماس حکمت ایرانیان هنوز برگزار نشده است، اظهارکرد: با توجه 
به سیاست تقسیم سود مناسب سهامدار عمده، این موضوع یک نقطه قوت برای 
سهامداران جدید محسوب می شود. بیگلری با تأکید بر شفاف بودن عملکرد مالی 
ش��رکت خاطرنشان کرد: طبق آنچه در کدال هم آمده است شرکت بدهی زیادی 

ندارد و یک پرتفوی بورسی مناسب محسوب می شود. 
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